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A začíná léto, s plnou výbavou tep -
la, sluníčka, někdy vítaného deště, sbě -
rem hub a hlavně čerpání zaslouže-
ných dovolených. Naše město není
zrovna středem turistického vesmíru,
ale vítanou vzpruhou pro počet náv-
štěvníků je mimo naše krásné koupa -
liště a barokní zámek Karlova koruna
i nově otevřený Fajn park s atrakcemi
pro rodiny s dětmi. Proto především
během léta počet návštěvníků radost -
ně stoupne. Velkým handicapem pro
soukromý Fajn park je však absence
části chodníku směrem od města.
V současné době jsme ve fázi projek -
tování cyklostezky mezi Chlumcem
nad Cidlinou a Novým Bydžovem, ale
i zde narážíme na neochotu prodat
tři metry široký pás polí u silnice od
některých vlastníků, kteří často žijí jin -
de, například v Praze. A ukazuje se, že
i z naší strany nabízené peníze jim ne -
stačí, někteří mají, jak sám sobě říkám,

„pražské požadavky na ceny“. V kaž-
dém případě přeji soukromým vlast-
níkům Fajn parku, aby se jim dařilo,
vždyť svojí podnikatelskou činností
propagují i naše město. 

V červnu vrcholí studentská ho -
reč ka na všech typech škol, ohromné
masy studentů jsou již duchem pří -
tom né někde na prázdninách. Škol-
ní lavice zase osiří a i my se během
prázdnin připravujeme na větší příliv
prvňáčků, kterých by mělo v září na-
stoupit přes devadesát. Proto v naší zá -
kladní škole připravíme rekonstruk-
cí ze služebního bytu další kmenovou
třídu a v jiné části budovy další učeb-
nu. Tyto úpravy vyjdou přes jeden mi -
lion korun, ale jsou nutné. V nejbližší
době vybereme novou vedoucí škol-
ní jídelny, protože paní Tahadlová od -
chází na zasloužený odpočinek, ačko -
liv na to vzhledově nevypadá. Snad
budeme mít při výběru šťastnou ru-

ku. Před nedávnem se bohužel za-
stupitelstvo dočkalo ze strany menší
části veřejnosti až hysterické reakce,
jak to bude s provozem školní jídel-
ny. Město totiž obdrželo jako zřizova -
tel ze zákona nabídky od dvou sou-
kromých subjektů, které na území ČR
aktivně dlouhodobě působí v oblasti
školního stravování. My jsme se jimi
museli zabývat a hodnotit, jestli by
ne přinesly například něco navíc. Do
rodin jsme poslali dotazník, co by si
rodiče přáli. Na zastupitelstvu, které
bylo výjimečně velmi navštívené asi
25 ti občany, nakonec nadpolovičním
názorem zvítězilo, aby do naší jídel-
ny další mezičlánek nevstupoval. No-
vá vedoucí však dostane za úkol, aby
se jídelna více otevřela i dalším stráv -
níkům, jak je v mnoha městech sa-
mozřejmé. Jedním z odběratelů obě-
dů by podle mého názoru mělo být
i naše Centrum sociálních služeb, kte -
ré odebírá pro seniory obědy od lov-
čické vývařovny. Vždyť Město Chlu-
mec nad Cidlinou významně dotuje
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SLOVO STAROSTY

fotografie k článkům na str. 7

Vítání občánkù v Chlumci n. C.
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VÝPIS Z USNESENÍ
37. ZASEDÁNÍ RADY MĚSTA

konaného dne 16. 5. 2016

Rada města:
n Doporučuje zastupitelstvu ke
schvá lení uzavření smluv o smlouvách
budoucích kupních a smlouvách o prá -
vu provést stavbu „Ochran ná protipo-
vodňová hráz Lučice – sever“ s jednot-
livými vlastníky dotčených pozemků
v intencích zápisu. 
n Schvaluje pronájem části pozem -
ku p.p.č. 1252/19 o výměře 50 m2 v k.ú.
Chlumec nad Cidlinou za cenu 600,- Kč
v době od 30. 5. do 4. 6. 2016 pro Staro -
české Kašpárkovo loutkové divadlo (Vi -
lém Janeček, Praha 9, Újezd nad Lesy,
IČO: 63966999).
n Schvaluje předložené kalkulace
tepelné energie v domech č.p. 302/III
(DPS I) a 310/III (DPS II) za období
V/2015 – IV/2016. 
n Bere na vědomí výroční zprávu
Základní umělecké školy Chlumec nad
Cidlinou za rok 2015.
n Bere na vědomí výroční zprávu
Školní jídelny Chlumec nad Cidlinou za
rok 2015.
n Bere na vědomí výroční zprávu
Střediska sociálních služeb Chlumec
nad Cidlinou, o.p.s. za rok 2015. 
n Schvaluje seznam uchazečů a slo -
 žení hodnotící komise veřejné zakáz ky
„Nákup nákladního vozidla v kate gorii
N1“.
n Bere na vědomí informaci Fotba -
lového klubu Chlumec nad Cidlinou
o konání přípravného utkání ligových
mužstev dne 6. 7. 2016 v Chlumci nad
Cidlinou a nemá námitek pro ti úpra -
vě pozemku vilnicí I/11.
n Schvaluje účast města v projektu
„Obec občanům“ za podmínek uvede -
 ných v zápisu. 

VÝPIS Z USNESENÍ
38. ZASEDÁNÍ RADY MĚSTA

konaného dne 23. 5. 2016

Rada města:
n Jmenuje členy konkurzní komise
pro výběr ředitele/ky příspěvkové orga -

 ni  zace Školní jídelna, Chlumec nad Ci -
 d linou, Smetanova 115, 503 51 Chlu-
mec nad Cidlinou IV v tomto slo žení:
předseda Ing. Miroslav Uchytil, členo vé
PaedDr. Arnošt Vítek, Mgr. Ja na Ber -
 nar tová, Jitka Tahadlová, Mgr. Bc. Milu -
še Ur banová, Ph.D., Bc. Iveta Lukešová.
Funk cí tajemníka konkurzní komise
pověřuje Ing. Pavla Školníka, MPA.

VÝPIS Z USNESENÍ
39. ZASEDÁNÍ RADY MĚSTA

konaného dne 30. 5. 2016

Rada města:
n Ukládá vedoucímu technických slu -
žeb zjistit možnosti podstatné redukce
objemu korun stromů na jižní hranici
pozemku 373/59 v k.ú. Chlu mec nad
Cidlinou.
4/39/16
n Schvaluje Zprávu o posouzení
a hod nocení nabídek, pořadí uchaze -
 čů a zadání zakázky „Hala Technických
služeb Chlumec nad Cidlinou“ firmě
TRUST MONT s.r.o., Chlumec nad Cid -
linou IV, Průmysová 878, IČO: 28851277
dle předložené ceno vé nabídky. 
n Schvaluje terénní úpravy v ulci
Žiželická před domem čp. 83/III dle
návr hu předloženého vedoucím tech -
 nic kých služeb v ceně cca 30.000,- Kč
+ DPH.
n Schvaluje zadávací dokumentaci,
seznam uchazečů, složení hodnotící ko -
mise a hodnotící kritéria veřejné zakáz -
ky „ZŠ Chlumec nad Cidlinou – staveb -
ní úpravy“.
n Schvaluje Zprávu o posouzení
a hodnocení nabídek, pořadí uchaze čů
a zadání zakázky na nákup a instalaci
konvektomatu pro školní jídelnu spo-
lečnosti SEZZAM spol. s r.o., Pardubic-
ká 100, 533 45 Opatovice nad Labem,
IČO: 00655368.
n Schvaluje Zprávu o posouzení
a hodnocení nabídek, pořadí uchaze -
čů a zadání zakázky na nákup a insta -
laci univerzálního velkokuchyňského
robo tu pro školní jídelnu společnosti
SEZZAM spol. s r.o., Pardubická 100,
533 45 Opatovice nad Labem, IČO:
00655368.

n Schvaluje zadání zakázky na ná-
kup a instalaci herních prvků pro dět -
ská hřiště v Pamětníku a Kladrubech
od Václava Kycelta, Chlumec nad Cidli -
nou, Kladruby 83, IČO: 86703692.
n Schvaluje, v návaznosti na usne -
se ní 4/36/16, pronájem části pozemku
p.p.č. 1470 v k.ú. Chlumec nad Cidlinou
o výměře 2 m2 s cenou 2.000,- Kč/letní
sezonu koupaliště Janě Ornstové, Kla-
druby 73, Chlumec nad Cidlinou, IČO:
45947040.
n Schvaluje realizaci restaurátorské -
ho záměru památky „Pomník svatého
Františka“ dle předložené nabídky.
n Neschvaluje záměr pronájmu
částí pozemků p.p.č. 275/10, 275/12
a 275/20 v k.ú. Chlumec nad Cidlinou
na základě předložené nabídky.
n Bere na vědomí řešení odvodně -
ní pozemků v Kladrubech a schvaluje
zadání zpracování projektové dokumen -
tace „Chlumec nad Cidlinou – obnova
funkčního napojení odvodňovacího pří -
kopu p.č. 1006 v k.ú. Lučice u Chlum-
ce nad Cidlinou do hlavního odvodňo-
vacího zařízení ID 10177640“ firmě
ŠINDLAR s.r.o., Na Brně 372/2a, 500 06
Hradec Králové, IČO: 26003236, dle
před ložené cenové nabídky. 
n Schvaluje, v návaznosti na usne -
se ní zastupitelstva 8/15/16, uzavření
smluv o smlouvách budoucích kup-
ních a smluv o právu provést stavbu
s vlastníky pozemků 1053, 1042, 1040,
1410, 1408, 1412 a 1081, to vše v k.ú.
Lučice nad Cidlinou („Ochranná pro-
tipovodňová hráz Lučice – sever“).
n Doporučuje zastupitelstvu ke
schvá lení koupi nemovitosti čp. 26
včetně stavební parcely 1035, 1287
a p.p.č. 1529/2 1551 m2, to vše v k.ú.
Chlumec nad Cidlinou. 
n Schvaluje, v návaznosti na usnese -
ní 20/29/16, záměr budoucího prodeje
přípojek splaškové kanalizace k domům
čp. 1, 2 a 52 v Zámostecké ulici budo-
vaných souvislosti s rekonstrukcí mos-
tu přes Cidlinu. 
n Doporučuje zastupitelstvu ke
schválení zpracování projektové doku-
mentace pro územní řízení na stavby
„Soubor PBPO Lučice – Ochranná
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obě své zřízené organizace. Nyní do
jídelny například zase investujeme
cca 1.100.000 korun na nový kon-
vektomat a robot, jídla jsou chutná
a jistě i zdravější. Jídelna by si měla
upravit výdejní režim tak, aby se ne-
prolínaly potřeby dětských strávníků
s dospělými. Například v Novém Byd -
 žově je toto naprostou samozřejmos -
tí a do tamní jídelny chodí dost „cizích“
strávníků, čímž si pochopitelně jídel-
na zvyšuje obrat. 

V obou školkách se také leccos
změ ní k lepšímu – v MŠ Beruška v jí -
delně a v MŠ U Zámku na venkov -
ních prostranstvích. I zde se třídy po
prázdninách naplní takzvaně „po po -
kličku“.

Starý most přes Cidlinu již není, po
asi 70 letech dosloužil. Zažil si své –
ohromnou dopravu na mezinárodní
silnici E 67 po několik desetiletí. Účast -
ním se pravidelně kontrolních dnů
stavby mostu. Nyní je stavební tem-
po zpomalené průzkumem archeolo -
gů. Byly totiž odhaleny zbytky zákla-
dů původního mostu asi z 15. století.

V řezu terénem je krásně vidět „vozov -
ka“ asi 160 centimetrů pod dnešním
terénem, nad ní asi v metrové hloub-
ce další „vozovka“ z druhé poloviny
17. století. Most bude dokončen až
na sklonku roku a bude hezký. Kdo
po něm asi za 100 let bude jezdit?

Rekonstrukce mostu přes Bystři-
ci začne od 1. července a termín do-
končení je listopad tohoto roku. Ve-
dle mostu je lávka pro pěší. Ta patří
městu, disponujeme projektovou do-
kumentací a rádi bychom se příští rok
ucházeli o významnou dotaci ze Stát -
ního fondu dopravní infrastruktury
ČR na realizaci nové lávky pro pěší
a cyklisty.

Zbrusu nová dvě hřiště u Občan-
ského centra budou otevřena dětem
a veřejnosti již v červenci. Potěšitelné
je, že jsme „utrhli“ evropskou dotaci ve
výši cca 1.300.000 korun a stavbu si
tak zlevníme. Domnívám se, že nyní
již máme sportovišť na počet obyva-
tel velmi slušné množství.

V termínu od července do listopa -
du proběhne rekonstrukce 1. etapy

Klicperova náměstí. Žádám občany
o trochu shovívavosti při pracích v cen -
tru města. Letos to chápané přivření
oka a strpění omezení dopravy oprav -
du potřebujeme, protože se jakoby
město mění na staveniště. Ale výsle-
dek by měl být dobrý.

Koupaliště jsme otevřeli pro veřej -
nost již 4. června s dílčími vylepšení-
mi. Nyní si jen přejeme, aby se vyvedla
sezona, která samozřejmě závisí hlav -
ně na počasí. Hudební léto se perio -
dicky na koupališti koná každý čtvr-
tek od 19 hodin do 21 hodin a snad
si velké množství diváků najde ten
„svůj šálek kávy“. 

Od samotného otevření zrekon -
struovaného koupaliště je to již také
oblíbená tradice, kterou mnoho lidí
považuje za samozřejmost. Ale samo -
zřejmostí to není, je to podle mého
krásná služba místním lidem a lidem
ze spádového regionu.

Hezké léto bez modřin a boulí
vám i blízkým přeje 
                    Miroslav Uchytil 
                    purkmistr 

ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA
A RADY MÌSTA
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V sobotu dne 4. června 2016 jsme
přivítali v zámecké oranžerii zámku Kar -
lova koruna v Chlumci nad Cidlinou
nejmenší občánky našeho města, tedy
děti narozené v období říjen 2015 až du -
ben 2016, s trvalým pobytem v Chlum -
ci nad Cidlinou. 

Přihlásilo se nám celkem 11 rodičů,
takže jsme uvítali 11 nových občán-
ků s jejich rodiči, z toho 6 chlapečků
a 5 holčiček. 

Pozvaná miminka s jejich rodiči, pra -
rodiči a dalšími rodinnými příslušníky
přivítal starosta města Ing. Miroslav Uchy -
 til a s krátkým kulturním programem vy -
stoupily děti z Mateř ské školy Beruška. 

Rodiče dětí obdrželi od Města Chlu -
mec nad Cidlinou finanční dárek ve vý -
ši 1.000,- Kč, děti malou hračku a ma-
minky květinu. 

Rodiče se zapisovali do pamětní
kni hy města a poté násle dovalo tradič-
ní foto grafování dětí ve staré dřevěné
kolébce.

Všem malým občánkům přejeme
hodně zdraví, spokoje nou rodinu a co
nejvíce krásných dní jako byl tento so-
botní. 

Příští vítání nových občánků by se
mělo uskutečnit v mě síci říjnu.

Na slavnostní uvítání občánků
již nemůžeme zvát rodiče s dětmi,
ale pokud mají rodiče zájem se

té to slavnosti zúčastnit, mohou
se na hlásit na matrice městského
úřa du. Bližší informace na www.chlu-
mecnc.cz.

                     Ivona Uchytilová,
                     matrikářka
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pro tipovodňová hráz Lučice – sever
(SO 01.1)“ a „Soubor PBPO Lučice –
Úprava polní cesty Lučice – západ
(SO 01.2)“.
n Schvaluje znění výzvy, hodnotící
kritéria, členy a náhradníky hodnotící
komise a seznam uchazečů pro veřej -
nou zakázku na kompletní dodávku
stavby „Odstavná a manipulační plocha
Chlumec nad Cidlinou“.
n Schvaluje uzavření předloženého
dodatku č. 1 ke SOD ze dne 12. 10. 2015
a „Vypracování projektové dokumenta -
ce ve stupni dokumentace pro vydání
stavebního povolení (DSP) + dokumen -
tace pro provádění stavby (PDPS), sou-
pisu stavebních prací, dodávek a služeb
s výkazem výměr včetně jeho ocenění
a výkon autorského dozoru stavební ak -
ce Silnice III/32736 Chlumec nad Cid-
linou, ul. Palackého“. 
n Schvaluje provedení přezkoumá-
ní hospodaření města za rok 2016 ex-
terní auditorskou firmou. 
n Schvaluje rozpočtové opatření
č. 12–16 dle předloženého návrhu –
příjmy se zvyšují o 30,00 tis. Kč, výdaje
se zvyšují o 171,15 tis. Kč, financování
se zvyšuje o 141,15 tis. Kč.
n Schvaluje uzavření dodatku smlou -
vy na pojištění majetku města u Koo -
perativa pojišťovna, a.s. v souvislosti
s provozem městského koupaliště v roz -
sahu stejném, jako v roce 2015.
n Schvaluje jako dodavatele akce
„Odvlhčení zdiva radnice“ firmu DRY-
MAT.CZ s.r.o., Rabštejnská Lhota 147,
537 01 Chrudim, IČO: 28819390.
n Schvaluje Smlouvu o zabezpe -
čení letní činnosti plavčíků na měst -

ském koupališti v Chlumci nad Cidli -
nou, kte rá bude uzavřena mezi Janem
Sündermannem, Hradec Králové, Praž -
ské před městí, Haškova 1239/2, IČO:
61186490 a městem Chlumec nad Ci -
dlinou.
n Schvaluje spolupráci na propaga-
ci městského koupaliště v létě letošní -
ho roku s Rádiem Černá Hora – Me -
dia s.r.o. dle předložené nabídky (52 ks
spotů po 15 s).
n Schvaluje nákup 150 ks sběratel-
ských karet pro informační centrum dle
předloženého návrhu. 

VÝPIS Z USNESENÍ
15. ZASEDÁNÍ

ZASTUPITELSTVA MĚSTA
konaného dne 18. 5. 2016

Zastupitelstvo města:
n Schvaluje budoucí směnu části po -
zemku p.p.č. 1585/3 o výměře cca 374 m2

za část pozemku p.p.č. 1570 o shodné
výměře, obojí v k.ú. Chlumec nad Cidli -
nou a pověřuje radu uzavřením smlou -
vy o smlouvě budoucí směnné.
n Neschvaluje záměr prodeje nemo -
vitých věcí v Jungmannově ulici (objekt
včetně pozemku st. 176/3, pozemek
st. 176/4 a část pozemku p.p.č. 176/1
v k.ú. Chlumec nad Cidlinou) na zákla-
dě předložené žádosti. 
n Bere na vědomí žádost o zpraco -
vání územní studie v lokalitě Z33 a uklá -
dá odboru správy majetku a investic
v této věci jednat se správci sítí. 
n Bere na vědomí žádost o změnu
územního plánu v lokalitě R1 (rezervní
plocha pro bydlení).

n Schvaluje, v návaznosti na usne -
se ní 28/9/15, budoucí koupi pozem-
ků 1053, 1042, 1040 a budoucí koupi
částí pozemku p.p.č. 1055 o výměře
274 m2, 1410 o výměře 144 m2, 1408
o výměře 257 m2, 1412 o výměře
748 m2 a 1081 o výměře 1.416 m2, to
vše v k.ú. Lučice u Chlumce nad Cidli -
nou („Ochran ná protipovodňová hráz
Lučice – sever“) a pověřuje radu měs -
ta uzavřením smluv o budoucí kupní
smlouvě a smluv o právu provést stav -
bu s jednotlivými vlastníky pozemků na
základě předložených smluvních doku -
mentů. 
n Bere na vědomí úpravu rozpoč-
tu města na rok 2016 – RO č. 8 až 11
dle předloženého znění. Příjmy se zvy-
šují o 180 tis. Kč, výdaje se zvyšují
o 536 tis. Kč, financování se zvyšuje
o 356 tis. Kč. 
n Bere na vědomí úpravy ve smlou -
vě na poskytnutí daru – spoluúčast
města Chlumec nad Cidlinou na výstav -
bě Stezky pro pěší a cyklisty Převýšov –
Chlumec nad Cidlinou dle předložené -
ho návrhu.
n Bere na vědomí dopis pana *****,
týkající se provozu městské knihovny.
n Bere na vědomí dopis ve věci kři -
žovatky Kozelkova, Havlíčkova a Sv. Če -
cha.
n Bere na vědomí zápis se schůze
občanů a přátel Lučic ze dne 28. 1.
2016.

Jana Jelínková
asistentka starosty

*****  skrytá informace dle zákona číslo
101/2000 Sb., o ochraně osobních údajů

Chlumec nad Cidlinou – Ministr kul -
tury Daniel Herman přijal pozvání míst -
ní senátorky Miluše Horské k navštívě
Měst ského muzea Loreta v Chlumci nad
Cidlinou. Mohl si tak pro hlédnout histo -
rii zemědělské techniky, řemesel, či spor -
tu. Městským muzeem návštěvu prove dla
jeho vedoucí Helena Krátká, která uká -
zala zajímavé kousky, pocházející z vět -
ší čás ti od nadšenců a sběra telů z okolí.
U dveří vítal návštěvu Di va delní soubor
Klicpera, který jako součást rekonstruk-
ce bitvy u Chlumce spustil sal vu. „Jsem

na tomto místě poprvé a jsem velmi pře -
kvapen úsilím lidí, kdy toto místo povsta -
lo doslova z popela. Díky píli několika
srdcařů to tu dýchá nesmírně přá tel skou
atmosférou,“ řekl mi nistr Herman.

Kromě prohlídky zde zástupci měs -
ta nastínili také problémy, se kterými se
Chlumec potýká, a debatovali o možné
obnově kostela a budoucí revitalizaci
náměstí. „Společně jsme hledali cesty,
jak by se dalo městu pomoci. Věřím, že
se nám podaří nastavit dialog s novými
možnostmi, právě zde mohu být jako

senátorka prospěšná,“ dodala Miluše
Hor ská, která mimo jiné zmínila, že si
Chlumec nad Cidlinou oblíbila pro je-
ho přátelskou atmosféru. „Zdejší obyva -
telé mě pokaždé potěší svojí angažova -
ností ve veřejném dění města a snahou
tvořit místo, kde žijí, lepším. Loreta mi
dovolila nahlédnout do minulosti těch -
to obyvatel. Zejména v nynější době plné
rozporů a nejistot je nutné si připomí-
nat kroky našich předků a kontexty
historie,“ dodala senátorka Horská.

Bc. K. Turečková

Ministra pøivítala 
v Chlumci nad Cidlinou salva

Vítání občánkù 
v Chlumci nad Cidlinou

Inzerce
Inzerce
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Milí čtenáři, 
milí přátelé a známí, 
dovolte mi, abych vás informoval o per -
sonální změně, která nastane ve vede-
ní Římskokatolické farnosti – děkan-
ství Chlumec nad Cidlinou k 1. srpnu
2016.

V pátek 6. května 2016 mi byl doru -
čen písemný návrh královéhradecké ho
biskupa Jana Vokála na mé přeložení
z této farnosti do Ř.k. farnosti Krucem-
burk (okr. Havlíčkův Brod). Pan biskup
svůj záměr odůvodňuje tím, že se to
je ví užitečné ve prospěch církve. Podle
ko dexu církevního práva jsem měl mož -
nost se proti tomuto návrhu písemně od -
volat, což jsem neučinil, a záměru bisku -
pa jsem se podřídil. Neodcházím odsud
na vlastní žádost, ale při kněž ském svě -
cení, které mi v roce 1987 v Pra ze udě -
lil pan kardinál František Tomášek, jsem
slíbil poslušnost svému biskupovi a je-
ho nástupcům. Proto je pro mne nor-
mální, že si sbalím svých „pár švestek“
a půjdu, kam mne nadřízení pošlou.

Prožil jsem ve vaší společnosti sedm
let. Byl jsem mezi vámi rád a snažil jsem
se ve svém povolání být nasazený nejen
pro věřící, ale pro každého člověka, se
kterým jsem přišel do kontaktu. Přizná -
vám, že ne vždy se mi dařilo naplnit oče -
kávání druhých. Jsem si dobře vědom ně -

kterých svých pochybení v komunikaci
nebo v postojích ke druhým. Upřímně
se na tomto místě omlouvám těm, kte-
ré jsem někdy v něčem zklamal nebo je
citově zranil. Věřte, že to nebylo úmysl-
né. Člověk někdy podlehne únavě či stre -
su a reaguje nepřiměřeně. Prosím, od-
pusťte mi…

Rád bych poděkoval všem, kteří mi
během těch sedmi let v Chlumci a v oko -
lí jakkoliv pomáhali, podporovali mě
a povzbuzovali. Nejsem schopen všech -
ny vyjmenovat, bylo by to na samostat-
né Chlumecké listy. ☺ Tak aspoň takto

stručně: Děkuji lidem ve farnosti za je-
jich společenství a trpělivost se mnou –
někdy to se mnou neměli lehké; děkuji
blízkým spolupracovníkům za obětavé
nasazení v pastoračních aktivitách; dě-
kuji kostelníkům, varhaníkům, zpěvač-
kám, ministrantům, členům Chrámové -
ho sboru sv. Voršily za jejich nezištnou
a obdivuhodnou službu; děkuji vedení
Města Chlumec nad Cidlinou za korekt -
ní vztahy; děkuji vedení základní školy,
redakci Chlumeckých listů a vedení Do -
mova V Podzámčí za vstřícnou spolu-
práci. V neposlední řadě patří mé velké
poděkování skvělému kolektivu kucha -
řek ve školní jídelně, které nejen výbor -
ně vaří, ale mají dar vytvářet prima zá-
zemí pro děti i dospělé.

Mým nástupcem bude od začátku
srpna t.r. nový děkan Mgr. Ing. Arnošt Vi -
dourek, Dr., který do Chlumce nad Cid -
linou přijde ze Skutče. Prosím všechny,
aby ho vstřícně přijali a podle svých mož -
ností mu také, jako mně, pomáhali. Dě -
kuji. Co se týká plánované opravy věže
a fasády děkanského kostela sv. Voršily,
věřím, že můj nástupce tuto náročnou
záležitost úspěšně zvládne.

I když odcházím fyzicky z Chlum-
ce, věřím, že budu i nadále s vámi v přá -
tel ském vztahu. Mějte se všichni moc
a moc hezky. Bylo s vámi dobře. 

Pavel Seidl
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Slovo 
šéfredaktorky
V minulém čísle Chlu-
meckých listů jsme si
povídali o ledových

mužích a já vás ve své poslední větě
varovala před Medardem. Co takhle
na naše povídání navázat a dnes si
připomenou 8. červen – svátek sva-
tého Medarda. Už od pra dávna byl
tento den spojován s před povědí
počasí na část nastávajícího léta. 
A jaký vlastně má tento den vý-
znam pro další vývoj počasí? Jistě
znáte starou lidovou pranostiku
„Medardova kápě, čtyřicet dní kape.“
Co na tato slova říct více? Pakliže
8. června prší, nemáme se těšit na
pěkné léto. 
Pranostika je stará lidová moudrost
vytvořená na základě letitého po-
zorování a zkušeností. Vztahuje se
k určitému období roku, měsíci ne-
bo dokonce, tak jako v případě
Medarda, přímo k jednomu dni.
Většinou krátké veršované texty vy-
tvořili prostí lidé během několika
století. Za celou tuto dlouhou dobu
odpozorovali, že se počasí v určitých
etapách a fázích pravidelně opaku -
je, mění nebo zachovává svůj ráz.
To mělo největší význam pro rolní-
ky, kteří byli na počasí a na všem,
co počasí ovlivňovalo, zcela závislí.
I když dnes máme velmi moderní
možnosti jak získat předpověď po-
časí, stejně si řada z nás, alespoň
podvědomě, ověřuje stará lidová
moudra. Někdy se potvrdí, někdy
ne. Někdy z toho máme radost,
někdy ne. Tak už to v životě bývá…
Ale nic na světě není stoprocentní.
Ani pranostiky, dokonce ani před-
pověď počasí.
Ale vraťme se ještě ke zmiňované-
mu Medardovi. Představa čtyřiceti-
denního deště je, alespoň pro mě,
naprosto děsivá. Podle statistik
hydrometeorogického ústavu u nás
denně pršelo nejdéle v roce 1954,
a to 22 dní. Takže čtyřicetidenní
déšť tu ještě v historii měření nikdy
nebyl.       
A kdo to vlastně byl Medard? Po
kom je tato pranostika pojmenová-

na? Svatý Medard byl zhruba v ob-
dobí poloviny prvního století franc-
kým biskupem. V křesťanském ná-
boženství je považován za ochránce
úrody a patrona sedláků, pastýřů,
meteorologů, sládků a vinařů a byl
modlou při bolesti zubů. Lidé se 
k němu modlili za suché počasí při
senoseči, za úrodu polí a vinic, také
proti horečce a choromyslnosti.
Dodnes zemědělci prosí sv. Medarda
za suché počasí při prvních sečích,
a to díky legendě, která vypráví 
o malém Medardovi, kterého zasti -
hla bouře a prudký liják. Najednou
se nad ním objevil orel a roztáhl
svoje křídla, tím malého chlapce
schoval. Medarda sice dodnes v ka-
lendáři najdeme právě pod 8. čer -
vnem, ale nositelů tohoto jména je
poskrovnu. V České republice jsou
Medardů, zdrobněle Medíků, Med-
ků, Metodů, Medardků či Meddů
jen necelé dvě desítky. Původ toho-
to slova nalezneme v germánských
jazycích. 
Počasí v našich zeměpisných šíř-
kách ale v posledních letech dosa-
huje řady nečekaných změn a zvra-
tů, takže porovnávejme stará lidová
moudra se skutečností, a uvidíme,
k jakým dojdeme závěrům. Sama
jsem na to velmi zvědavá.

Závěrem dnešního povídání vám
přeji krásné léto s počasím, jaké si
jen budete přát, jaké se vám líbí,
jaké máte rádi a jaké vám vyhovuje. 

Mgr. Milena Komárková

A na úplný závěr ještě slíbené me-
dardovské pranostiky:

Jaké počasí na Medarda bývá, šest
ne děl trvání mívá. 

Jaké počasí o Medardu bývá, takové
se v létě po něm ozývá. 

Jaký čas bude na svatého Medarda,
takový bude čtyřicet dní pořád. 

Jaký den Medard zasvětí, také budou
senoseči. 

Jaké je počasí o svatém Medardu, ta -
kové je o žních. 

Jasný den na Medarda tiší rolníkovo
naříkání. 

Kdo na Medarda len vysévá a zelí sá -
zí, jistě dostatek toho sklízí.

Kdo na Medarda zasívá, hojnost lnu
i zelí mívá. 

Když dne 8. června prší, tedy pršívá
přes celý měsíc. 

Když Medard se rozvodní, pršívá šest
týdní. 

Když na Medarda prší, ještě čtyřicet
dní po sobě pršeti má.

Když na Medarda prší, nebudou to-
ho roku houby růst. 

Když na Medarda prší, těžko se seno
suší. 

Když na Medarda prší, voda břehy vrší.

Když prší na Medarda, namokne kaž -
dá brázda. 

Medard nedělá mrazů již více, by ne-
pomrzly naše vinice. 

Medard nemá mrazů více, by neza -
mrzly nám vinice. 

Medardova kápě, 40 dní kape. 

Medardovy mrazy vinné révy nepokazí.

Medardův déšť – čtyřicet dní pléšť. 

Na jakou notu Medard zahraje, na tu
se bude celý měsíc tancovat. 

Nevyvezeš-li do Medarda hnůj, tož ti
přes léto na dvoře hartá. 

Pláče-li Medard, i ječmen zapláče. 

Po Medardovi ostrá zima už necho-
dí, ani mráz vinici víc neuškodí. 

Prší-li na Medarda, je malá naděje na
slunečné léto. 

Prší-li na Medarda, pohanka v zemi
hartá. 

Prší-li na svatého Medarda, budou žně
deštivé. 

Prší-li na svatého Medarda, prší ještě
čtyřicet dní po sobě a zkazí se sena.

Svatý Medard nepřináší více žádný
mráz, který by mohl uškodit vinné -
mu keři. 

Svatý Medard vždy jen dobré víno pije
a vodu nechává, ať se, kam chce, lije.

Tak jak na svatého Medarda bouří, tak
se celý měsíc po tom bouřky souží. 

P. S. A letos na Medarda, alespoň 
v Chlumci, nepršelo...

Hradec Králové, 19. května 2016 – V jubi-
lejním 10. ročníku soutěže obcí v třídě -
ní odpadů jednoznačně kralovala obec
Malá Úpa. Už potřetí v řadě si z vyhlá-

šení výsledků odvážela titul „Čistá obec“. A nejen že
zvítězila ve své kategorii obcí do 300 obyvatel, ale
je také opakovaně Absolutním vítězem. 

„Systém sběru tříděného odpadu je v našem Královéhra -
deckém kraji na velmi dobré úrovni, i když jak se říká, stále
je co zlepšovat. Jsem přesvědčen, že podobné soutěže jako
je tato, pomáhají k zlepšování systému sběru a využití tří-
děného odpadu a tedy i ke snižování množství odpadů na
skládkách,“ říká radní Královéhradeckého kraje zodpověd-
ný za životní prostředí Jan Tippner. 

Královéhradecký kraj je partnerem soutěže, ve které kro -
mě společnosti EKO-KOM, a.s. své vítěze vyhlašují i kolektiv ní
systémy ASEKOL a ELEKTROWIN. První jmenovaná oceňu -
je obce za nejvyšší výtěžnost zpětného odběru vysloužilých
elektrozařízení, jako jsou informační technologie, telekomu -
nikační zařízení, televizory apod., druhá za výtěžnost domá-
cích spotřebičů či elektrických a elektronických nástrojů. 

V rámci Ocenění systému ASEKOL byla velmi úspě -
š ná obec Rychnovek. Zvítězila nejen ve své kategorii do
2 000 oby vatel, ale získala také Speciální cenu společnosti
ASEKOL a.s. Tu obdrží obec, která v roce 2015 vytřídila nej-
více elektrood padů za rok v přepočtu na jednoho obyvatele,
ovšem bez televizorů a počítačových monitorů. V kategorii
do 5 000 obyva tel ocenění ASEKOL obhájilo město Sobot -
ka, nad 5 000 oby vatel vítězí Chlumec nad Cidlinou. 

Více informací nejen o soutěži, ale i dalších projektech,
je možné najít na internetových stránkách www.cistykraj.cz. 

Ocenění systému ASEKOL:
Kategorie do 2 000 obyvatel        Rychnovek
Kategorie do 5 000 obyvatel        Sobotka
Kategorie od 5 001 obyvatel        Chlumec nad Cidlinou

Redakčně zkráceno

Malá Úpa má hattrick v tøídění odpadù!
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VODA je vzácnost čím dál vyšší a je
třeba se k ní chovat šetrně. Je to pro-
mítnuto i do legislativy, která je čím
dál přísnější, a pochybuji o tom, že by
vodoprávní úřad povolil vypouštění od -
padní vody do rybníka. PROTOŽE za -
tímco voda v rybníce podléhá vyhláš-
ce č. 98/2011 Sb., v níž je definováno
nejvyšší možné zatížení vody (CHSKcr.
35 mg/l), a na emisní standardy ukaza -
telů přípustného znečištění odpadních
vod se v oddílu A) městské odpadní vo -
dy vztahuje Vyhláška č. 229/2007 Sb.
Ta má přípustné hodnoty násobně
vyš ší, než vyhláška o kvalitě povrcho-
vých vod, a při 2.001–10.000 EO má
hodnotu přípustnou při ukazateli zva-
ném chemická spotřeba kyslíku mě -
řena chro movou metodou (CHSKcr.)
120 mg/l a maximální 170 mg/l, tedy
opět by byl soukromý majetek zneu-
žit až poškozován na takzvané obec-
né blaho? Nebo celospolečenské úče-
ly? NESOUHLASÍM a přál bych si, aby
byl SOUKROMÝ majetek nedotknutel -
ný bez jednoznačného souhlasu vlast -
níka, a pokud již bude soukromý vlast -
ník sám sebe ve prospěch své obce či
okolí omezovat, mělo by mu toto jeho
dobrovolné přispění býti kompenzo-
váno a nikolivěk jako nyní bez ptaní
použít váš majetek a nic za to nena-
bídnout. 

Starochlumecký rybník na Lužec-
ké svodnici byl kdysi průtočný a i sád-
ky pod ním byly schopny usádkovat ry -
by. Toto zatím ještě obecně vžité staré
pravidlo již dávno neplatí. Pod rybní-
kem Starochlumecký jsme v r. 1997
vybudovali rybník Jordán (4 ha) a na
posílení vody to nyní již zase nestačí.
Na sádkách máme čerpadla, která vra -
cí do koloběhu vodu odtékající ze sá-
dek opět dokola a na zlepšení životní
pohody zvířat (takzvané welfare) použí -
váme dmychadlo a rozvody vzduchu
do jednotlivých nádrží, aby měly ryby
dostatek vzduchu (a s ním kyslíku),
a přes toto veškeré vynaložené úsilí
mu síme sádkovat po významnou část
roku a vyšší, než v minulosti, obvyklé
množství na sádkách jiných u naší fir-
my, neb zde v Chlumci nad Cidlinou
není dostatek vody a z rybníka Staro -
chlumecký se stává téměř „nebeský“
rybník, neprůtočný, závislý pouze a jen
na srážkách a pokud do takové sto-

jaté vody přivedeme vodu odpadní, tak
asi každý může vydedukovat, jak to
s kvalitou takové vody a tím pádem
i kvalitou produkce z ní dopadne…

S přáním pěkně propršeného léta,
abychom nevyschli, ale i s krásnými
letními dny všem čtenářům 

Ladislav Vacek
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rád bych se s vámi podělil o mé stano -
visko na článek pana Jiřího Matouška
otištěný v Chlumeckých listech 5/2016
nazvaný: „Připomínky a doporuče -
ní k návrhu změny č. 2 územního
plánu Chlumec nad Cidlinou“. 

Po přečtení článku jsem se šel pro -
jít a po nádherném svítání se zpěvem
ptactva (je to koncert – přímo balzám
na duši) jsem si zavolal na VaK HK
a zjis til jsem, že ČOV v Chlumci nad
Cidlinou je koncipována na kapacitu
10.000 EO (ekvivalentních obyvatel)
a není zatím využívána, a tudíž nepři-
chází do úvahy jakékoliv uvažování

o výstavbě nějaké druhé v našem měs -
tě, zvláště když jsou místa v okolí, kde
není žádná. To mne poněkud uklid -
ni lo. Přesto bych se s vámi rád podělil
o některé informace, jež, jak vidím, ne -
jsou obecně známé. 

Návrh pana Matouška i kohokoliv
jiného na odvod odpadní vody z ČOV
do rybníka zvaného Starochlumecký
bych blokoval i v případě, že by byla
ČOV současná na samotné hranici ka -
pacity všemi svými schopnostmi a ve
spolupráci s majitelem tohoto rybníka
(společnost Kinský dal Borgo, a.s.) brá -
nil tento SOUKROMÝ majetek k využí -
vání na dočištění odpadní vody s do-
padem na ekonomiku a stav a kvalitu

tohoto majetku a výsledků práce na
něm a s ním. Ale stejně tak, jako u to -
hoto rybníka, se naše společnost brá-
ní i u jiných rybníků (ČOV Jabkenice –
Charvatce, ČOV Vlkava a jinde).

Mám k takové obraně mnoho dů-
vodů: 

Chov ryb v rybnících probíhá jako
téměř poslední standardní zemědělská
činnost zcela bez chemie a jedná se te -
dy minimálně o organickou (skoro BIO)
produkci, která dává naší firmě a za-
městnancům obživu, a jakýkoliv vstup
(tekuté, ale s ní i v menší míře, ale sys -
tematicky po mnoho následujících let
pevné části) odpadní vody by tuto za-
tím ještě udržitelnou produkci zdra-
vých potravin, kterou se pyšníme, a dí -
ky níž jsme byli vyhodnoceni jako firma
ROKU 2011 našeho kraje a díky kte-
ré jsme získali 2x ocenění regionální
potravina KRAJE v kategorii ostatní
(nakonec o tom byla i tisková zpráva
v CHL č. 5/2016), zlikvidoval. Okraje
rybníků (břehy mimo hráze) jsou lemo -
vány porosty (pro někoho nevzhlednou
„džunglí“), které mají mnoho funkcí –
a) tlumí přenos všech prvků z okolní
krajiny do vodního prostředí – zachy-
távají erozí unášenou zem, brzdí vnos
chemických látek používaných na po-
lích (jen řepka se stříká nejméně 7x za
jednu vegetační dobu od setí po skli-
zeň a nejen živinami nutnými pro růst,
ale i ochranou před plevelem, škůdci
a chorobami a naposledy desikanty
před sklizní) a v sadech (to je též vel-
mi pečlivě dávkovaná produkce che-
mií) a působí jako kořenová čistírna.
To je tak velmi vydatný porost, proto-
že živin (dusíku a fosforu) z okolí zí-
skává bohatě a nemá nouzi o vodu
jako jiné plochy, a proto je tam hmoty
tolik… 

Slouží jako místo výskytu mnohých
druhů rostlin na vlhké louky a mokřa -
dy vázaných a též mnohých druhů
živočichů, z nichž některé (rostliny)
a někte ří (živočichové) jsou dokonce
v seznamu Zvláště chráněných druhů
(hmyz, obojživelníci, plazi, ptáci, savci)
a kvůli tomu je mnoho rybníků vyhlá-
šeno za chráněné území = oblast NA-
TURA 2000, NPP, NPR až po součást
CHKO. A chce-li soukromý vlastník JEN

posekat část rákosin v momentě, kdy si
myslí, že jich je již příliš a zarůstá ryb -
ník více, než je zdrávo, a nebude-li jej
sekat a čistit, přestane býti rybníkem,
tak si musí u orgánu ochrany přírody vy -
řídit Výjimku ze základních ochran ných
podmínek zvláště chráněných živoči -
chů, kteří tam ŽIJÍ nebo žíti mohou!!! 

O tom, jak velký je vnos pevných
částic do rybníků, se mohou čtenáři
CHL přesvědčit sami návštěvou rybní -
ka Starovodského pod lesem Vražedni -
cí za Starou Vodou u Chudeřic, který
jsme v r. 2011 vyčistili tak, že jsme z něj
odtěžili 38 tis. m3 naplavené zeminy
a část z ní je dodnes jako deponie na
břehu, nebo nyní na rybník Beran u ob -

ce Luková, který čistíme letos (oba ryb -
níky bez jediné koruny jakékoliv do-
tace z veřejných našich či Evropských
peněz!)… Každý rybník by potřeboval
býti vyčištěn aspoň jednou za 50 let
a pokud bude do rybníka svedena vo -
da z ČOV, bude po x letech kontami-
nována něčím a možná ani dnes ne-
víme, čím (rezidua léků, hormonů či
jiných civilizačních dobrot) tak, že bu-
de muset být při čištění rybníka vyve-
zena na skládku nebezpečného odpa -
du a toto nákladné řešení bude touto
společností opět přeneseno pouze a jen
na vlastníka jako JEHO problém, ne-
boť je to přece jeho majetek a má si
jej udržovat a neohrožovat okolí !!! 

Dobrý den, vážení čtenáři Chlumeckých listů,
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L.P. ČERVENEC
Červenec je v dlouhodobém průměru vůbec nejteplejším

měsícem roku. V jednotlivých letech může sice svůj primát,
přibližně 25 až 35 % případů postoupit srpnu nebo výjimeč-
ně červnu. Červenec je v pranostikách často spojován s dešti,
bouřkami a s krupobitím.

O červencovém počasí bylo zaznamenáno kolem 200 pra -
nostik, např.:

Červenec – horka blíženec. Červenec zatopí, až na poli obilí
praská (jako tiše hořící oheň). Červenec – z paren, dešťů, bou -
řek a potu slepenec… atd. Zaznamenáno víc než 200 pranostik.

Meteorologický kalendář našich předků je celý ve zna-
mení pokračujícího medardovského počasí. MEDARD se v tom -
to měsíci rozpadá na dvě vlny zvýšené srážkové činnosti –
PROKOPSKÉ DEŠTĚ a MAGDALENSKÉ DEŠTĚ. Dále ná-
sleduje nápadné snížení srážek – MARKÉTSKÉ LÉTO a LÉTO
SV. ANNY.

Dne 2. července roku 1250 odpoledne spadly veliké krou -
py, které způsobily mnoho škod na obilí, vinicích, na stromech
ovocných i jiných a způsobily velkou záhubu dobytka, ptactva
a též mnoho lesní zvěře pobily. (Kosmova kronika)

L.P. 1492 6. července, okolo 18. hodiny strhl se v městech
pražských i jinde velmi náhlý příval s kroupami a silným větrem.
To povětří škody nadělalo na staveních, U svaté Anny štít zbo -
řilo, na Strahově vížku a zvony strhlo a místy stromoví z koře -
nů vyvrátilo. (Daniel Adam z Veleslavína).

Na den sv. Anny r. 1567 v Hrusicích u Mnichovic nějaký pan
Jan Mikšů běžel rychle zvonit proti mračnům, a když odzvonil,
udeřil do něho hrom a zabil ho. Praha L.P. 1879

Mimořádný průběh prokopských dešťů byl příčinou i ka-
tastrofálních povodní z roku1997, které ničivě postihly roz-
sáhlá území v povodí Odry, Moravy, Labe a Visly. Je téměř ne-
představitelné, že do povodí Odry po Bohumín, na plochu
4662 km2, spadlo zhruba 1,5 miliardy kubických metrů vody
(největší povodeň 20. století.)

A teď trochu příjemných předpovědí: 
Přijde-li svatý Prokop s deštěm, přijdeš s košem hub.
V kronikách našich obcí se k psím dnům (22. 7. – 23. 8.)

po jí kuriozní zápisy např. o omdlévání ženců v důsledku vyso -
kých teplot, či záznamy, ve kterých stojí, že pro parné psí dny
se nesloužily mše.

Období markétského léta – období po psích dnech:
Svatá Markéta hodila srp do žita (13. VII.)
Svatý Jindřich je náš patron při žních (15. VII.)
O svatém Eliáši bouřky často straší (20. VII.)
Svatá Magdaléna (22. VII.) musí oplakávat své hříchy.
Svatý Jakub nažne, sv. Anna napeče (26. VII.)

Velice rozšířené a po dlouhou dobu u nás přetrvávající by -
lo např. zvonění a troubení proti bouřkám.

A na závěr rada Evermoda Jiřího Košeráckého: JULIUS –
nyní mají se červivá jablka, zvláště ty, které stromy obtěžují
a jinším překážejí, pilně snímati a sviním dáti, aby lépe rostly.
(L.P. 1690).

Z Pranostikonu vybrala AV

Inzerce
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Na programu letošního Mezinárodního knižního veletr -
hu, který se konal 13. května 2016 v prostorách paláce na
pražském výstavišti, se již pošestnácté udělovala cena Mi-
roslava Ivanova za díla umělecké literatury faktu. 

Do soutěže, nad níž převzalo finanční patronát město
Jaroměř – Josefov, jako rodiště průkopníka moderní české
umělecko – dokumentární literatury Miroslava Ivanova, se
letos přihlásilo 16 nakladatelství, která předložila k posou-
zení porotě složené z literárních vědců a vysokoškolských
pedagogů, celkem 71 knižních titulů, z nichž bylo udělením
ceny poctěno pět autorů. 

Mezi laureáty je i chlumecký autor Karel Richter, který
tuto cenu obdržel již posedmé, tentokrát za knihu Histo -
rické drama volyňských Čechů, která byla pro mi mo řád -
ný čtenářský zájem vydána během loňského roku dva krát a kte -
rou ocenil osobním dopisem autorovi i prezident republiky.

Před zcela zaplněným sálem zazněla z úst moderátora
Václava Moravce i pochvala a ocenění Městu Chlumec
nad Cidlinou, jako jednomu ze tří východočeských měst,
která v souvislosti s literární tradicí svých významných rodá -
ků, v tomto případě historika Jaroslava Golla, formou udě-
lování literárních cen podněcují tvorbu, vydávání a četbu
knih. Chlumecká cena pod záštitou Karlovy univerzity při-
tom věnuje zcela ojedinělou pozornost literární tvorbě mla -
dých autorů svou orientací na středoškolské a vysokoškol -
ské studenty. 

Za poctu chlumecké kulturní aktivitě lze považovat i udě -
lení grantu Divadelní a literární agentury Dilia, na základě
lektorských posudků Karlu Richtrovi za novou knihu Voják
první linie, kterou vydá nakladatelství Naše vojsko.

Marcela Přerovská
Klicperův dům

V letošním roce slaví Klicperův dům 10 let od svého ote -
vření a já jsem hrdá, že právě letos, v tomto jubilejním roce,
ve dnech 26. a 28. února a 15. května v 15.00 a v 19.00 hod.
zažil Klicperův dům čtyřnásobný úspěch za představení Za-
jatci času – Rocková opera.

Použiji slova samotného Času – Luboše Suchánka: „Chtě -
li jsme to zkusit.“ Ano, zkusili to a ono se to povedlo. Ba co
víc, celkem 823 diváků navštívilo toto představení a všichni
odcházeli s pocitem, že všechno je sice pomíjivé, ale patří to
k životu. Lidé byli nadšení, naskakovala jim husí kůže, ně-
kteří se neubránili ani slzám a dojetí. Skvělé výkony dokon-
ce ocenili potleskem ve stoje. 

A tak mi dovolte jménem všech návštěvníků tohoto
představení poděkovat autorovi celého projektu To-
máši Treichlovi, muzikantům kapely Salieri Ivu Novot-
nému, Pavle Novotné, Rostislavu Karbanovi a Monice Andě -
lové. Dorianovi – Jiřímu Steklému, Beatrice – Michaele

Suchánkové, Času – Luboši Suchánkovi, Věčnosti – Jaro -
slavu Vyhnánkovi, Starci – Radku Kalenskému a Pavlu Ci-
cvárkovi, Osudu – Ondrovi Markovi, Dámě Dlouhé – Sa-
bině Gryčové, Dámě Krátké – Lucii Třešňákové, Denise
Reiss, sboru – Jindřichu Šafránkovi a Šimonu Novotnému,
nejmladším účinkujícím Anežce a Amálce Novotným,
taneční skupině Shake Dance – Naďě Vilgošové, Ště-
pánce Vilgošové, Natalce Petružálkové, Hedvice Mandátové,
Markétě Bul Thuy, Marii Ortové, Tereze Schovánkové a Pet-
ře Tiché a zvukařům Pavlu Hamplovi a Petru Cincibusovi,
za to, že všichni bez rozdílu věnovali spoustu času k tomu,
aby se to povedlo.

Jménem všech diváků vám ještě jednou moc dě-
kuji za úžasný zážitek.

Marcela Přerovská
Klicperův dům
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CHLUMECKÝ KULTURNÍ KALENDÁŘ
ČERVENEC 2016

Předprodej vstupenek každý čtvrtek v době od 15.00 do 19.00 hod. nebo před každým představením dle programu

Klicperův dům - rezervace vstupenek
na tel.: 495 433 140, 602 717 410

Klicperův dům - rezervace vstupenek
e-mail: klicperuvdum@chlumecnc.cz

Chlumecké hudební léto 2016

7. července LYNYRD SKYNYRD TRIBUTE
čtvrtek          – Býkovice
19.00 hod.

14. července JAZZPOLICE
čtvrtek          – Police nad Metují
19.00 hod.

21. července TOTAL RANDALL
čtvrtek         – Nový Bydžov
19.00 hod.

28. července LIBKOVANKA
čtvrtek          – Libkova Voda
19.00 hod.

Vstupné: 40 Kč, studenti/důchodci/držitelé ZTP: 30 Kč
Akce se konají za každého počasí

Facebook.com/Klicperův dům, www.chlumenc.cz

                                              Marcela Přerovská
                                              vedoucí Klicperova domu

TERMÍN UZÁVÌREK A VYDÁNÍ
VÝTISKŮ CHLUMECKÝCH LISTŮ

Číslo       Datum uzávěrky      Datum vydání

7/16        čtvrtek  30. 6.             čtvrtek  21. 7.

8/16        čtvrtek    4. 8.             čtvrtek  25. 8.

9/16        čtvrtek    8. 9.             pátek    30. 9.

10/16        čtvrtek    6. 10.             čtvrtek  27. 10.

11/16        čtvrtek    3. 11.             čtvrtek  24. 11.

12/16        čtvrtek    1. 12.             čtvrtek  22. 12.

Čtyønásobný úspěch a potlesk ve stoje

Literární pocta pro Chlumec n. Cidlinou
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Městská knihovna Chlumec nad Ci -
dlinou se podruhé zapojila do projek-
tu Noc literatury. Celkem se projektu
zú čast nilo 50 měst v České republice
a 26 měst v zahraničí za podpory Če-
ských center v Praze. Vzájemně se se-
znamujeme s díly evropské literatury.

Ve středu 11. května odbitím 18. ho -
diny se otevřela všechna místa, kde již
čekali naši účinkující. Byli všichni skvě -
le připraveni se svými úryvky. Čtení pro -
bíhalo na pěti místech současně – Ho-
tel Koruna, Zubatovská kaple, základní
škola (bývalý vchod), radnice (nová za-
sedací místnost), Husův sbor (kaple Mis -
tra Jana Husa). Každé místo mělo svoji
jedinečnou atmosféru. Příznivci litera-
tury si mohli vybrat jakékoli místo nebo
navštívili všechna. Všude byli všichni
velice vstřícně přivítáni. Některé chy -

bič ky, které se vyskytly v loňském roce,
jsme opravili, některé se objevily. Stále
se má me co učit. 

Upřímně děkujeme všem, kteří se
s chutí zapojili. Dobrovolně věnovali čas
svého volna pro noční čtení. Ochotu
a vstřícnost „našich účinkujících“ velice
obdivujeme. A kdo nám letos pomáhal
oživit naše noční město čtením? Byli to
starosta Ing. Miroslav Uchytil, místosta-
rosta PaedDr. Arnošt Vítek, „stendaper“
Karel Hynek, Andrea Zejdlová, Jindřich
Šafránek (otec a syn), Michaela Suchán -
ková, Lenka Šarounová, Mgr. Milena
Komárková, Josef Komárek. 

Děkujeme představitelům města, že
nás pustili do prostor radnice. Děkuje -
me paní ředitelce Bernartové za „půj-
čení“ prostor základní školy. Děkujeme
paní Strnadové ze školní družiny za

zapůjčení polštářků. Děkujeme paní
Zejdlové za vstřícnost a exkurzi do ho-
telových prostor. Děkujeme paní Drti-
nové za zázemí v Husově sboru včetně
možnosti podívat se do věže kostela. 

My, knihovnice, jsme si vychutná-
valy atmosféru na všech místech. Všu-
de nám bylo příjemně, byla cítit celko-
vá pohoda. Naši účinkující se opravdu
dokázali vcítit do textu a předali nám
jedinečný literární zážitek. Užívali si to
každý svým způsobem. Děkujeme za
skvělou spolupráci.

Těší nás, že vyrazilo do nočního měs -
ta 163 nadšených posluchačů. A nejen
místních. Tak tedy sečteno a podtrže-
no… letošní ročník se nám povedl a vy -
dařil. Však bylo i krásné počasí. Mno-
hokrát děkujeme.

kolektiv městské knihovny

Letos se naše muzeum připojilo
k ce lostátnímu festivalu muzejních nocí
hned v jeho zahajovacím dni. Bylo to
proto, že pak by už místní i přespolní
indiáni neměli čas. Na úvod hned také
vysvětlím, proč právě indiánská noc.
Tento nápad vznikl vloni při spolupráci
s místními skauty. Jeden jejich člen, Ka -
rel Neprášek, je totiž duší indián. S ra-
dostí jsem proto přijala jeho nabídku na
výstavu autentických indiánských před -
mětů. Návštěvníci proto díky jeho vstříc -
nosti mohou ještě do konce června ob -
divovat úžasně vypracované předměty
denní potřeby z rozličných přírodních
materiálů. Kromě zbraní, dýmek, hra-

ček, hudebních nástrojů a nádobí je
možné si prohlédnout zimní mužský
oděv, žen ský oděv a oblečení bojovní -
ka. Touto cestou ještě jednou děkuji pa -
nu Nepráškovi a jeho kamarádům za
ochotu a nadšení a pro ty, které toto té -
ma zaujalo, připojuji článek o lesních
in diánech.

Ráda bych také poděkovala spolku
O.s.K.s za pomoc s přípravou a propa -
gací, TS Města za zajištění technického
zázemí, skautům za půjčení a postave -
ní týpí, dřevo na oheň a pomoc s insta -
lací výstavy, za což děkuji i kamarádce
Mileně. Za starost s občerstvením patří
dík Šimonovi s Míšou a Marcele Pře -

rov ské, za pořadatelskou službu Kris-
týně, Vendulce, Lence a panu Baldíko-
vi. Za sponzorský dar sta výborných
indiánů děkuji cukrárně Dašek, za krás -
nou indiánskou pohádku LD Maminy
z Jaroměře, za ozvučení a nasvícení Ja -
nu Živnému a za nalíčení snad všech
malých návštěvníků děkuji Monice Čá -
belkové.

Všem, kteří přišli (a bylo jich bez má -
la 260), děkuji za přízeň a těším se na
další milé setkání.

Helena Krátká

Fotografie k článku 
naleznete na 51. straně časopisu.

KULTURA NA CHLUMECKUKULTURA NA CHLUMECKU
C

H
LU

M
E

C
K

É
 L

IS
T

Y

16

Letošní devátá divadelní sezona se
pomalu chýlí ke konci a milovníci váž -
ných témat si přišli na své. Návštěvní -
ci Klicperova domu mohli 23. května
zhléd nout inscenaci Vražedný pátek,
kterou uvádí pražské Divadlo v Řeznic -
ké. Před stavení je co do počtu herců
vel mi skrom né. Netradičního uchopení
tématu holocaustu se na jevištních prk -
nech zhostili herci Stanislav Zindulka
se svým synem Jakubem, který navíc hru
režíruje.

Inscenace Vražedný pátek pochá -
zí z pera zlínského rodáka Benjamina
Ku rase, který se po roce 1968 usadil na -
tr valo v Londýně. Napsal 20 rozhlaso-
vých a divadelních her a působil mimo
jiné jako redaktor české redakce BBC.
Své texty publikuje i v českých médiích
a na plno se věnuje literatuře – vydal
27 če s kých knih, z nichž se některé sta -
ly best sellery. Benjamin Kuras se kritic ky
vyjadřuje k mnoha společensky-politic-
kým tématům, mnohdy ostře vyhraně-
ně, a aktivně se politicky angažuje. Také
Vražedný pátek uchopil velmi nekon -
venč ně a kontroverzně. Původní kus
s názvem The Friday Murder měl svou
premiéru v roce 1977 v londýnském
divadle Soho Poly a vysloužil si pochval -
nou kritiku. Herec Stanislav Zindulka
se na jevišti poprvé sešel se svým synem
Jakubem, aby ve hře spojili zdánlivě ne -

slučitelnou tématiku koncentračních
táborů a suchého anglického humoru.
Nabízí se otázka, zda lze na téma holo -
caustu nahlížet jinak než s úctou k mi-
lionům mrtvých? Třeba se sarkasmem?
V dnešní době zřejmě ano, avšak před
čtyřiceti lety, kdy měla hra premiéru, to
obvyklé rozhodně nebylo.

Už se samotným otevřením opony
padne na člověka pochmurná nálada.
Dokonce i kulisy navozují pocit, že jsme
se ocitli v jedné z detektivek Agathy
Chris tie. Ačkoliv se hra zpočátku jeví ja -
ko klasická kriminálka, záhy se ukazuje,
že v sobě ukrývá mnohem hlubší a zá -
važnější téma. Příběh začíná v tem ném
pokoji rabína Solomona Freitaga, který
čeká na příchod vyšetřovatele židovské -
ho původu, aby objasnil vraž du v rabí-
nově bytě. Vyšetřovatel Gold berg v bytě
nalézá uškrceného muže a o pár minut
později se Freitag dozná vá ke své mu či -
nu. Je svým činem nato lik rozruše ný, že
začne vyprávět svůj příběh.

Dozvídáme se, že v minulosti byl čle -
nem SS a působil v koncentračním tá -
bo ře Bełzec. Ve svém monologu se vra -
cí do dob, než došlo ke změně jeho
identity z esesáka na rabína. Vypráví
o motivu a nutnosti změnit identitu, aby
mohl zachránit svou lásku k židovské
dívce, i hrůzách, které tomu předcháze -
ly. Cítil vinu za všechny oběti koncen-

tračního tábora, místa, které mu kvůli
ztrátě paměti dočasně zmizelo ze ži-
vota. Scéna uvádí diváka k přesvědče-
ní, že vzpomínky Freitaga jsou natolik
jasné a přesvědčivé, a důkazy v podo-
bě popisovaných detailů zahrnují tolik
reálných prožitků, že o vině nemůže být
pochyb. Freitag nutí diváky sledovat a po -
slouchat v napěti každou vteřinu hry
a svým projevem je vtahuje do centra sa -
motného koncentračního tábora. Tím,
že samotné téma je natolik citlivé, reálie
skutečné a obtížně stravitelné, určitým
způsobem vyvolává v divákovi až napro -
stý odpor a nechuť poslouchat detailní
popis míst jedněch z největších hrůz,
které se v Bełzecu odehrávaly. I když
si vyšetřovatel nedokázal představit nic
šílenějšího, než co zde poslouchá od člo -
věka, který na sklonku svého života pro -
chází katarzí, Freitag žádá, aby byl vydán
do Izraele. Goldberg však jako vyšetřo -
vatel ví, že by měl být Freitag na zákla-
dě vlastního přiznání odsouzen, avšak
rozhodne se podle vlastního svědomí.
Aniž by však Goldberg stačil vynést svůj
verdikt, telefon na izraelském velvysla-
nectví je zavěšen. Freitag měl od samé-
ho počátku řešení případu jasnou vizi
a vlastní přesvědčení o uloženém tres-
tu. Otázkou je, zda by byl závěr přípa-
du stejný, pokud by si Freitag výslovně
nepřál židovského vyšetřovatele?

Herecké představení otce a syna Zin -
dulkových je nabito emocemi. Působivé
dialogy obou protagonistů udržují v di-
vácích napětí a donutí je pečlivě sledo -
vat celé představení. Ačkoliv oba herci
stojí se svými promluvami v protikladu,
vzájemně se doplňují a tvoří svou linii
příběhu. Zatímco syn Jakub představu-
je spíše komediální a lehce ironickou
rovinu, otec Stanislav se drží linie tragic -
ké. Jeho naprosto přesvědčivé podání do -
dává každému slovu tolik živé opravdo -
vosti a přesvědčivosti. Slovy zbytečně
neplýtvá, avšak vše, co vysloví, má ve hře
jasný smysl.

S každou přibývající minutou po
skon čení představení přibývá otázek, což
je jedním z důkazů, že divák zhlédl před -
stavení, které má smysl a které ho doká -
zalo přivést k zamyšlení. Kuras v divadel -
ní hře spojil největší drama dvacátého
století s fraškou jednoho obyčejného ve -
čera. Vražedný pátek je jedno z mnoha
představení, kde by nikdy nemělo zůstat
jediné sedadlo v sále volné. 

Lucie Jarůšková

Zločin a trest po židovsku

Indiánská muzejní noc v Loretě

Noc literatury 2016 v našem městě,
aneb jak se nám to povedlo podruhé?

Městské muzeum Loreta připravuje na neděli 14. srpna 2016 Dožínky, 
které budou začínat ve 14 hodin na nádvoří Lorety. Připravena jsou hudební 

a taneční vystoupení, pletení věnců z obilí, soutěže pro děti apod.

Podrobnosti v příštím vydání Chlumeckých listů a na plakátech. Už teď se těší Helena Krátká

Inzerce
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Spolek Město v zahradách a Měs -
to Chlumec nad Cidlinou vyhla-
šují již 6. ročník gulášového klání
„Chlumecký kotlík“, které bude
ve selým závěrem koupací sezony
v areálu chlumeckého koupaliště.
Tato zábavně gurmánská soutěž
se uskuteční v sobotu dne 3. zá -
ří 2016 od 10.00 hodin.

Vyzýváme tímto vás všechny, kteří dáte dohromady sou-
těžní vařící tým v počtu pěti osob jakéhokoli pohlaví a věku
a přihlásíte se na Městském úřadě v Chlumci nad Cidlinou
do 31. července 2016 u paní Ivany Fölklové, tel.: 495 703 891,
e-mail: folklova@chlumecnc.cz, kde nahlásíte název vašeho
týmu a soutěžního výrobku (počet družstev je omezen, a tak
kdo dříve přijde...) a zaplatíte startovné.

Soutěžící jsou povinni ctít a dodržovat následující
nekompromisní podmínky: 

1. Soutěží 5 ti členný tým (zástupci spolků, sportovních, kul -
turních i zájmových organizací, firem, rodin či kamará-
dů z hospod z Chlumecka, z blízkého či dalekého okolí.

2. Tým musí podat závaznou přihlášku do 31. července
2016 na MěÚ v Chlumci nad Cidlinou u paní Ivany
Fölklové (pokladna MěÚ) a zaplatit vratné startovné
ve výši 300,- Kč, které bude vybíráno při odevzdání této
přihlášky.

3. Každý soutěžní tým přinese 4 kg syrového masa, jakož-
to základní suroviny (může být předem nakrájeno, leč
hmotnost bude kontrolována), a další ingredience k vý-
robě soutěžního pokrmu. Přinesené suroviny budou na
základě dodaných platných daňových dokladů pořada-
telem proplaceny na místě až do výše 500,- Kč.

4. Pořadatel zajistí dřevo k topení (jiný způsob topení pod
kotlíkem není povolen), zápalky, stůl, prkénko na kráje -
ní a chléb. Pro každý soutěžní tým bude připraven shod -
ný kotlík s trojnožkou a ohniště.

5. Naběračku, vařečku, nože na krájení a další ingredience
k přípravě guláše si přinese každý tým vlastní.

6. Převzetí kotlíků a převážení masa se uskuteční od 9.00
do 9.30 hod.

7. Zapálení ohně pod kotlíky bude hromadně odstartová -
no přesně v 10.00 hod. Stanovená doba přípravy guláše
jsou 4 hodiny. Soutěžící musí tento guláš uvařit na mís-
tě soutěže (koupaliště), tým, který uvaří guláš předem
a zde ho jen ohřeje, bude diskvalifikován. 

8. Start ochutnávání veřejností bude pořadatelem z pódia
zahájen ve 14.00 hodin odpoledne. Tým, který začne vy -
dávat soutěžní guláš dříve, bude diskvalifikován. 

9. Hodnotit budou všichni ti, které tímto také zveme, kdo
zaplatí vstupné ve výši řádného vstupného na koupališ -
tě. V ceně vstupného bude v tento den plastový talíř, lží -
ce a jeden hlasovací žeton, který návštěvníci, po ochut-
nání gulášů, vhodí do připravených uren a tím rozhodnou
o vítězi. Soutěžící týmy si mohou zajistit přízeň hodno-
titelů z řad rodinných příslušníků a kamarádů. Vítězí gu -
láš, který získá nejvíce sečtených bodů na odevzdaných
žetonech. Hlavní cena bude sud dobrého piva!

10. Bude též udělena zvláštní cena pořadatele – PUTOVNÍ
POHÁR.

11. Zveřejněna budou pouze první tři místa pořadí hodno-
cených kotlíků. 

12. Zdravotní služba pro pomoc přejedeným včetně nutného
sociálního zařízení bude zajištěna organizátory soutěže.

Všechny soutěžní týmy jsou povinny seznámit se s vý -
še uvedenými pravidly. Neznalost neomlouvá!

Nakonec vyhrají všichni, soutěžící i diváci (ochutnavači).
Výsledky soutěže budou uveřejněny v Chlumeckých listech.
O minulém ročníku vaření guláše v Chlumci si můžete více
přečíst v loňských Chlumeckých listech č. 9.

V průběhu celého soutěžního dne bude připraven
bohatý zábavný program pro děti i dospělé. 

                        Josef Komárek, 
                        předseda spolku „Město v zahradách“
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Dne 22. 5. 2016 se v Městském muzeu Loreta v Chlum-
ci nad Cidlinou uskutečnil benefiční koncert Pěveckého sbo -
ru a Orchestru Gymnázia Jiřího z Poděbrad, sboru absolven -
tů Collegium 2010 a komorního souboru KviMtet na podporu
Zdravotního fondu města Chlumce nad Cidlinou. Jednalo je
již o druhý ročník tohoto koncertu, přičemž tentokrát se kon -
cert přesunul z nádherných prostor zámku Karlova koruna

do neméně krásných a dobře akusticky vybavených prostor
chlumeckého muzea. 

Nad koncertem, který se konal ve spolupráci s městem
Chlumec nad Cidlinou, převzala podobně, jako v loňském ro -
ce, záštitu místopředsedkyně Senátu Parlamentu ČR Mgr. Mi -
luše Horská, která se akce osobně zúčastnila a spolu se sta-
rostou města Ing. Miroslavem Uchytilem, ředitelkou Muzea

Pasování prvňáčkù na rytíøe 
a rytíøky písmenek

Benefiční koncert v Loretě

CHLUMECKÝ KOTLÍK 2016

Dne 2. června 2016 se Městská knihovna v Chlumci nad
Cidlinou proměnila „v království pohádek a příběhů“. Pro -
běhlo slavnostní pasování prvňáčků na rytíře a rytířky pís -
menek. Akce se zúčastnily první třídy. 1. A – paní učitelka
Mgr. Markéta Petřinová, 1. B – paní učitelka Mgr. Veronika
Kai zrová a 1. C – paní učitelka Mgr. Michaela Dušková.

Děti přivítal „král Miroslav s princeznou Terezkou“. Do ro -
le krále se vžil starosta Ing. Miroslav Uchytil a do role princez -
ny praktikantka Tereza Dvořáková.

Děti musely dokázat, že umí číst. Přísahaly, že budou stá -
le lepšími čtenáři. Za odměnu dostaly knížku od Kláry Smo-

líkové – Knihožrouti, záložku a sladkou drobnost. Slib zpe-
četily svým podpisem na „královský glejt“. 

Celé pasování jsme zakončili písničkou „Ten chlumecký
zámek“. Na kytaru děti doprovázel sám pan král.

Doufáme, že to byl pro všechny pěkný zážitek, který v nich
podpoří chuť číst.

kolektiv městské knihovny 

Fotografie z akce jsou umístěny 
na webových stránkách městské knihovny:
http://knihovna.chlumecnc.cz

Mgr. Helenou Krátkou a uměleckou vedoucí všech našich sou -
borů PhDr. Jaroslavou Dunovskou zahájila koncert. 

Samotný program koncertu byl opět velmi pestrý, proto -
že na úvod zaznělo dílo Otvírání studánek od Bohuslava
Mar tinů a pokračovali jsme přes skladby různých žánrů a ob -
do bí. Tento den byl pro všechny naše soubory dnem velmi
významným, neboť jsme v Poděbradech na odpoledním
koncertě pokřtili nové dvojalbum – v pořadí již 5. a 6. na -
še CD.

Všem návštěvníkům koncertu děkujeme za podporu do -
 bré věci, vybralo se nádherných 8 000 Kč, Mgr. Miluše Horská

darovala Zdravotnímu fondu 5 000 Kč. Děkujeme předsta-
vitelům MěÚ Chlumec nad Cidlinou, Ing. Miroslavu Uchyti-
lovi a paní Mgr. Heleně Krátké, bez jejichž spolupráce by se
koncert nemohl uskutečnit. Vážíme si také významných pří-
spěvků sponzorů – Projekční kancelář Ing. Pavel Kubík, Stu -
dio Resi – Luboš Suchánek a Květiny Kornelie Kněžičky, kte -
ří se podíleli na tomto úspěšném charitativním koncertu.

                                Filip Baldík, 
                                Pěvecký sbor a Orchestr 
                                Gymnázia Jiřího z Poděbrad
                                Foto: Jana Baldíková
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Výročí 700 let od narození Karla IV.
jsme si ve škole připomněli v různých
vy učovacích hodinách. Při výtvarné vý-
chově jsme ilustrovali Romanci o Kar -
lu IV. od Jana Nerudy, kterou pak tři
žáci naší třídy (Kateřina Svobodová, Den -
nis Černý a Nikola Richterová) předne sli
na besedě. Ostatní třídy malovaly i jiné
obrázky, ty pak byly vystaveny u vcho-
du do školy. Mohlo se pro ně hlasovat
a vybrat ty nejhezčí. Nyní jsou rozeslá-
ny na různé soutěže. Karla IV. jsme si
připomněli i při občanské nauce, kde
jsme zhlédli film o korunovačních kle-
notech, a při hodině dějepisu jsme se
do zvěděli o dalších zajímavostech ze ži -

vota Otce vlasti. Vyvrcholením byla před -
náška Mgr. Miloše Bernarta. Byla velmi
zajímavá a dobře se poslouchala. Ka-
rel IV. si například nechal upravovat
obrazy, aby neměl vidět jizvu přes oko,
a podle jeho kostí se ukázalo, že měl
postavu jako kulturista. Informace o na -
lezené zakonzervované kočce z doby
středověku nás všechny také zaujala.
Karel IV. je významná osobnost našich
dějin a jsme rádi, že i naše škola věnova -
la tomuto výročí patřičnou pozornost.

               Za školní parlament 
               Jakub Chvála,
               Nikola Richterová a
               Nela Svobodová 8. C

Informace o výstavě
žákovských prací 

o Karlu IV.
Výstava proběhla dne 5. 5. 2016 v od -

poledních hodinách ve vstupních pro-
storách školy. Vystaveno bylo asi 130 pra -
cí, rozděleny byly do pěti kategorií.

Hlasující rozhodli takto:

Kategorie 2. ročník:
1. místo – Klára Čábelková       2. C
2. místo – Kateřina Černá         2. C
3. místo – Karolína Hlávková     2. C

Kategorie 4. a 5. ročník:
1. místo – Marie Francová         5. B,
               Kamila Rochlová       5. B
2. místo – Adéla Němčanská     5. B
3. místo – Jakub Nekněz           4. C,
               Ondřej Čábelka         5. B

Kategorie projekt třídy 5. A:
1. místo – Monika Mrňáková
2. místo – Anna Kolínská
3. místo – Barbora Čiháková

Kategorie 6. ročník:
1. místo – Aneta Cabanová       6. A
2. místo – Nguyen Viki              6. C,
               Karel Hodek             6. B
3. místo – Ondřej Sýkora          6. A

Kategorie 7. a 8. ročník:
1. místo – třída 8. C, 
               Anna Doležalová       7. A,
               Anna Kočová            7. C
2. místo – Pavel Brázda            8. B,
               Martin Lichý             8. C
3. místo – Tereza Rejlová           7. C, 
               Kateřina Gabrielová  8. C

Autoři vítězných obrázků obdrželi
drobné ceny.
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Ve čtvrtek 19. května 2016 se konal v Klicperově domě
již osmý ročník literární soutěže o „Literární cenu Antoní-
na Lauterbacha“. Letošní ročník byl mimořádný v tom, že
se konal pod záštitou místopředsedkyně Senátu PČR, paní
Mgr. Miluše Horské, která se soutěže osobně zúčastnila a ví -
těze osobně odměnila věcnými cenami. Letošního 8. roční -
ku se zúčastnilo celkem 43 soutěžících z 9 základních škol,
z čehož bylo 8 škol z Královéhradeckého kraje a jedna ško -
la z kraje Pardubického. Soutěž je již několik let zařazena
mezi krajské soutěže Královéhradeckého kraje a je také
z kraje dotována. Mezi další významné sponzory patří již tra -
dičně Město Chlumec nad Cidlinou, které bylo v letošním
roce i spolupořadatelem soutěže. Na úspěšném průběhu se
podíleli i další sponzoři jako Kovoplast a.s. Chlumec nad Ci -
dlinou, Nakladatelství Albatros Praha, 2EL s.r.o. Nový Byd-
žov, Kinský dal Borgo a.s. a Český rozhlas Hradec Králové,
který byl i mediálním partnerem celé soutěže. Pro soutěží cí
byl připraven i doprovodný kulturní program. Děti soutěží cí
ve 3. a 4. kategorii navštívily chlumecké regionální muzeum
Loreta a děti z prvních dvou kategorií navštívily zámek Kar -
lova koruna. Za umožnění návštěvy dvou významných kul-
turních památek ve městě patří velký dík paní Marcele Za-
hálkové a paní Heleně Krátké. Velký dík za zodpovědný
přístup při přípravě a průběhu celé soutěže patří především
paní ředitelce ZŠ Chlumec nad Cidlinou, Mgr. Janě Bernar -
tové a paní učitelce Mgr. Mileně Komárkové.

Samotná soutěž se nesla ve velice přátelské atmosféře
a výkony všech soutěžících si zaslouží velký obdiv a uznání
poroty. Na závěr zbývá snad jen poznamenat, že soutěž o „Li -
terární cenu Antonína Lauterbacha“ je jednou z prestiž-
ních soutěží Královéhradeckého kraje pro žáky základních
škol. Svým rozsahem a významem přesahuje Literární ce-
na Antonína Lauterbacha nejen hranice našeho regionu, ale
i Královéhradeckého kraje, zviditelňuje naše město Chlu-
mec nad Cidlinou a připomíná jméno učitele, divadelníka
a čestného občana města, pana Antonína Lauterbacha.

Porota měla při hodnocení nesnadný úkol, protože vý-
kony soutěžících byly velice vyrovnané. Porota se proto roz -
hodna kromě vítěze v daně kategorii udělit i druhé ceny.

Absolutní vítězkou a nositelkou 
„Literární ceny Antoní na Lauterbacha“ pro rok 2016

se stala:
Kateřina Lingrová ze ZŠ V. K. Klicpery v Novém Bydžově

Umístění soutěžících v dalších kategoriích:

I. kategorie (2. a 3. ročník)

1. místo  – Veronika Midlochová  (ZŠ Nové Město)
2. místo  – Nela Bímová                (ZŠ Chomutice), 
               Tereza Odvárková       (ZŠ Živanice)

II. kategorie (4. a 5. ročník)
1. místo  – Natálie Routnerová (ZŠ Živanice)
2. místo  – Erika Žembová   (ZŠ Lovčice)

III. kategorie (6. a 7. ročník)
1. místo  – Valentýna Štaflová (ZŠ Karla IV. 
                                           Nový Bydžov)
2. místo  – Zuzana Svatoňová (ZŠ Karla IV. 
                                           Nový Bydžov),
               Tomáš Baudyš    (ZŠ Libčany), 
               Karolína Špráchalová (ZŠ Libčany)

IV. kategorie (8. a 9. ročník)
1. místo  – Kateřina Svobodová (ZŠ Chlumec n. C.)
2. místo  – Filip Kratochvíl  (ZŠ Libčany), 
               Jana Fráňová      (ZŠ Skřivany)

Všechny děti, které se zúčastnily soutěže, obdržely kniž -
ní odměny a pamětní listy. Pro vítěze bylo tentokrát na -
chys táno více cen než obvykle. Kromě knižních cen ob-
držely i osobní ceny od paní místopředsedkyně Senátu
Mgr. Miluše Horské. Na vítěze v jednotlivých kategoriích
čekaly ještě dva zajímavé výlety. V pondělí 23. května 2016
jsme navštívili Český rozhlas v Hradci Králové, kde byl s dět -
mi natočen krátký rozhovor a kde děti si mohly prohlédnout
jednotlivá pracoviště rozhlasu. Na závěr dostaly drobné pro -
pagační dárky Českého rozhlasu. Druhý výlet pro vítěze se
uskutečnil 2. června 2016, kdy děti navštívily pražský Vald-
štejnský palác, v němž sídlí Senát PČR, a prohlédly si his-
torické interiéry. Po prohlídce paláce se zúčastnily prome-
nádního koncertu ve Valdštejnské zahradě.

Lubomír Havrda

LITERÁRNÍ CENA 
ANTONÍNA LAUTERBACHA 2016

Výročí Karla IV. 
na naší škole
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Dne 6. května se nominované žákyně šestých a sedmých
tříd zúčastnily okresního kola atletické soutěže Pohár rozhla -
su v Hradci Králové. I přes velkou konkurenci a nervozitu dív -
ky po chvíli zjistily, že mají šanci na umístění. Veronika Hav -

línová zaběhla druhý nejlepší čas v 60 m a následně Eliška
Novotná třetí nejlepší čas v 600 m následována Adélou Skle -
nářovou (4. místo). Skvěle byla zaběhnutá i štafeta (2. místo)
a Natálie Janouchová hodila 50 m kriketovým míčkem, což
jí zajistilo první příčku. Výkony ostatních dívek nebyly o nic
horší, všechny se pohybovaly kolem desáté příčky v dané dis -
ciplíně. Společně si team nakonec odvezl stříbro, což byl pro

všechny skvělý pocit, a všichni jsme měli velkou radost. Tím
ale jejich úspěch nekončí. Jelikož měly vysoký počet bodů,
byly dívky nakonec vybrány do krajského kola. Krajské kolo
se konalo v úterý 24. května v Novém Městě nad Metují. Zde

už jsme se postavili proti nejlepším teamům z kraje, i tak se
ale našim dívkám znovu dařilo a umístily se na krásném čtvr -
tém místě. Nutno podotknout, že bronzová příčka jim unikla
o 30 bodů, což je opravdu o fous. Našim dívkám moc gratu -
lujeme a závěrem je důležité říct, že momentálně jsou ve své
kategorii čtvrtí z kraje ze zhruba sedmdesáti zúčastněných
škol.                                         Mgr. Vladan Kárník
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Dne 10. května v půl osmé ráno jsme vlakem vyrazili na
ex kurzi do Prahy. Naším cílem bylo Muzeum Jana Amose Ko -
menského, kam jsme společně s paní ředitelkou odevzdali
vý  kresy s náměty Karla IV. a hradu Karlštejn a také malova -
né vitráže. Nejlepší z výkresů budou vystaveny u příležitosti
700. výročí jeho narození. V muzeu nám pustili dva filmy
o Komenském a o Karlu IV. Paní průvodkyně nás provedla
muzeem, kde jsme také dostali sešity, ve kterých jsme vypl ňo -
vali úkoly. Taky jsme si zkusili psát husím brkem, v muzeu
nás chválili za znalosti z vlastivědy. Poté nás paní ředitelka

vzala do Mc Donald’s. Po obědě jsme šli na Petřín a paní ře -
ditelka koupila vstupenky na Petřínskou rozhlednu. Kromě
dvou kluků, kteří zůstali v 1. patře, všichni vydupali schody na -
horu i dolu. Z rozhledny jsme viděli Prahu. Vedle rozhledny je
zrcadlové bludiště, které jsme také navštívili, a všichni jsme
našli cestu ven. Poté byla přestávka na svačinu. Nakonec jsme
jeli „zubatkou“ z Petřína a paní ředitelka vyjednala v Tančícím
domě prohlídku zadarmo. Do Chlumce n. C. jsme dorazili
v 17.45 h. (vlak měl malé zpoždění). Byla to hezká poznáva -
cí exkurze.                Anna Kolinská, Natalie Cellerová

Dne 24. 5. 2016 vyrazily třídy 3. A a 2. D na výlet do
ZOO Praha. Nejdříve jsme prošli pavilonem Indonéská džun -
gle. Kolem ledních medvědů a vyder jsme dorazili až k výbě -
hu se slony. Delší dobu jsme pozorovali malé slůně, které se
motalo kolem slonice. Po dřevěném mostě jsme se dostali
k žirafám a panáčkujícím surikatám. Na naučném videu jsme
si prohlédli, jak žijí sloni v Africe. Pak jsme vyhledávali roz-
díly mezi slonem africkým a indickým. Následoval odpočinek

a svačina. Někteří z nás si zakoupili na památku ve stánku
se suvenýry malé plyšové zvířátko. Viděli jsme velké množství
zvířat – lvy, tygry, vlky, opice, hady, zebry. Ale ne více nás asi
zaujali plavající lachtani, potápějící se tučňáci a gorila se svým
mládětem v náručí. Návštěvu zoo jsme zakončili na dětském
hřišti. I když na tento den předpovídali déšť, vůbec jsme ne-
zmokli. Jakmile jsme autobusem vyjeli z Prahy, začalo pršet
a zažili jsme velikou bouřku.      Žáci III. A

EXKURZE DO PRAHY POHÁR ROZHLASU – OKRESNÍ KOLO
2. MÍSTO

Naše mladší žákyně bodovaly na Poháru rozhlasu

Výlet do ZOO Praha

Vyhráli jsme
okresní finále

ve fotbale!
V okrskové skupině minikopané žáků základních škol

jsme přehráli Hlušice, Karlovku i Klicperku z Bydžova. Jen
hradecký Sever byl nad naše síly. Přesto jsme postoupili ze
druhého místa do okresního finále. 

Pod sokolovnou v Chlumci jsme měli výhodu domácího
prostředí i podporu spolužáků, což bylo super. Jen nemocný
Matěj a Vojta nám chyběli. První soupeř, fotbalová škola Se-
ver, ovšem opět využil našich chyb a zvítězil 2:0. Pan učitel Kár -
ník – táta a trenér, nám v kabinách znovu zdůraznil, jak hrát,
a my poslechli. S Libčany to bylo těsně 1:0 pro nás gólem Vaš -
ka z trestňáku. S Kuklenami to bylo o všechno, vyhecovali jsme
se a zkušeně vyhráli 2:0. Poslední zápas se Štefcovkou byl
dlouho bez branek a nervózní, ale konec 2:0 pro Chlumec
znamenal vítězství v turnaji. 

Za pohár jsme moc rádi, když jsme ho navíc získali nad
nej lepšími školami v okrese. Vojta Kárník
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Jaro v MŠ Beruška
Jaro je v plném proudu, všechno roste a vytahuje se do

výšky. I s dětičkami v MŠ už také šijí všichni čerti a není di-
vu. Jak to jen jde, šupky, dupky ven do přírody, na hřiště ne-
bo na naši oblíbenou školní zahradu, kde si každý vybere to,
co ho baví. Každá třída tu má i svou mini zahrádku. Tak uvi -
díme, zda budeme sklízet. Kdo ví, jestli ty čertíky v dětech tak
trochu nevykouzlil pan Pavel Kožíšek, na jehož představení
jsme se byli koncem dubna podívat v Klicperově domě. Do-
dnes nám ta jeho kouzelnická čísla vrtají hlavou. A nepro-
zradil nic ☺. 

Pro jistotu, aby neposedové věděli, jaké následky čekají
v ulicích, na silnicích i na přechodu, pozvali jsme do MŠ Klau -
na Tú, Tú. Ten si vesele a zábavně s dětmi povídal o chování
v dopravním provozu.

I návštěva městské i státní policie zanechala v dětech sil -
né a věříme, že pozitivní dojmy.

V květnu jsme s dětmi již tradičně připravovali besídky
nejen pro maminky, ale pro celou rodinu. Věřím, že dětičky
udělaly radost nejen svým blízkým, ale i paním učitelkám, by -
ly moc šikovné. Předškoláci své vystoupení předvedli v Klic-
perově domě. Pásmo básniček a písniček zakončili tanečky
na muzikálové písničky. Také děti ze školního sborečku Py-
tel Blech ukázaly, co umí, a že bylo na co se dívat a co poslou -

chat. Tímto bychom rádi poděkovali paní Přerovské za spo-
lupráci a velmi vstřícný přístup. Děkujeme.

Konec května proběhl v duchu školky v přírodě, které se
tradičně účastní nejstarší děti. Tentokrát jsme byli v Horním
Maršově. Děti si užily nejen krásného počasí a čerstvého vzdu -
chu, ale i sportování na hřišti i v přírodě, procházky v neda -
lekém okolí, cestu za pokladem, koupání ve vyhřívaném bazé -
nu i výbornou baštu. Děti si zacvičily zdravotní cviky s paní
fyzioterapeutkou. Celá školka v přírodě probíhala v duchu
olympiády, proto si na konci pobytu každý zasloužil zlatou
medaili.

Školku v přírodě jsme si všichni užili a ve zdraví se vrátili.

Sláva nazdar, už jsme tu a těšíme se na poslední měsíc
v tomto školním roce. Smutní ale nebudeme, všechno si to
užijeme… s radostí. Školní výlety, dětský den, i loučení s před -
školáky. Ale o tom až v dalším čísle.

Krásné a pohodové dny přeje kolektiv MŠ Beruška

H u m o r
Celník otevře vagónového kupé: „Nějaké cigarety, lihovi -

ny, střelivo, drogy?“ 
Rozespalý cestující zamumlá: „Děkuji, ne chci, mám toho

plný kufr.“

Policistu Josefa K. (23) napadla ve včerejších ranních ho -
dinách myšlenka. Prokurátor celou záležitost označil jako útok
na veřejného činitele.

Policajt se ptá úřednice, jestli ten tiskopis vyplnil správně.
„No, v podstatě je to dobře, ale kolonku POHLAVÍ jste měl

vyplnit hůlkovým písmem, ne kresbou.“

Když Graham Bell vynalezl telefon, měl už tři zmeškané
hovory od Járy Cimrmana.

M. Permanová
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Gympl roku
Nedávno byl uzavřen letošní ročník celostátní ankety

Gympl roku. Pro novobydžovské gymnázium jsou výsledky
velmi povzbudivé. V hlasování absolventů škol jsme v Krá-
lovéhradeckém kraji obsadili 2. místo, v hlasování žáků škol
3. místo. V obou kategoriích je to výborný výsledek a zároveň
1. místo v okrese Hradec Králové. Děkujeme absolventům na -
šeho gymnázia i stávajícím gymnazistům za pozitivní hodno -
cení. Potěšilo. Také zavazuje. Pokud jste se školou spoko je -
ni, šiřte informace dál, pokud vám něco vadí nebo máte náměty
na vylepšení, sdělte to řediteli gymnázia. A pro ty, co si ne-
jsou jisti správností své volby střední školy, popř. se ještě ne-
rozhodli, jedna závěrečná informace – ještě máme volná
místa v 1. ročníku pro zájemce ze 7. i 9. tříd základních škol
na školní rok 2016/17.

                                       PaedDr. Jaroslav Šedivý, 
                                       ředitel gymnázia

MATEŘSKÁ ŠKOLA BERUŠKA
www.msberuska-chlumec.cz

Inzerce
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Od roku 2008 navštěvovaly naše děti (po třech letech na -
rozené) školku U Zámku. Letos v červnu se rozloučí se škol-
kou naše nejmladší dcera. Chtěli bychom celému kolektivu
poděkovat za uplynulých osm let laskavé péče, za příjemné
prostředí i výborná jídla.

Je toho hodně, co děti ve školce prožily: sáňkování na
zám ku i na školní zahradě, karnevaly, různé oslavy, společné
tvoření s rodiči, besídky, divadla, výlety, školku v přírodě, atd.
Tím vším se školka prezentuje celý rok v Chlumeckých lis-
tech a na svém webu, kde naleznete i citát: „Kdyby každý
člověk na tomto světě udělal šťastným jen jednoho
člověka, byl by šťastný celý svět.“ Nám navíc zůstane
v pa měti věta, kterou se s námi rodiči a budoucími školáky
loučila paní ředitelka Bc. Dana Havlíčková před čtyřmi lety,
když končila školku prostřední dcera: „Pamatujte, rodiče,
že nezáleží tolik na tom, jaké budou mít vaše děti
znám ky, ale jací z nich vyrostou lidé.“ 

Myslím, že právě v duchu obou citátů se v „naší“ školce
k dětem přistupovalo. Děti si odnášejí nejen předškolní zna-
losti a spoustu zážitků, ale učily se, jak se chovat k sobě
navzájem. Děkujeme, že jste je povzbuzovali k tomu, že
i malý človíček může udělat velkou radost například
společným cvičením s klienty z domova důchodců či sobě
na vzájem při oslavách narozenin. Vlastnoručně vyrobené
naro zeninové dárky třeba v podobě velkého srdíčka a jiné,

na nichž se podíleli všichni spolužáci, budeme uchovávat ja -
ko cenné po klady. Naše vděčnost vám patří mimo jiné právě
za tyto hodnoty, které jste se jim snažili předávat. 

Přejeme vám všem hodně šťastných dětí, spokojených ro -
dičů a radost z vaší práce. A našim školákům přejeme, aby-
chom my, rodiče, učitelé a ostatní dospělí dokázali, i přes vel -
ké nároky dnešní doby, v dětech rozvíjet nejen chuť pracovat
a vzdělávat se, ale aby se nám hlavně dařilo učit je společně
slušnému chování a vzájemné úctě, tak jak o to usilují v MŠ
U Zámku. 

S díky manželé Dagmar a Josef Ulrichovi

Moudra
³ Dobrá stránka věci je, že čím starší jsi, můžeš být mladší,

než kdy jindy. Albert Einstein

³ Kvůli stárnutí není třeba ztratit chuť se smát. Pokud ale
ztratíš smích – zestárneš. Honore de Balzac

³ Zestárnout je nudné, ale je to jediná forma, jak žít dlouho.
Saite-Benve

M. Permanová
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Když je léto, je to prima. Těšíme se na odpočinek i na no -
vé zážitky, na to, jak si pospíme a nebudeme muset nikam
spěchat. Na schovávání v lese, sbírání hub, opékání buř tů
i počítání světlušek.

A až se začnou ze stromu česat červená jablíčka, občas se
nám zasteskne po těch kamarádech, z nichž už jsou školáci,
a ve školce nám chybí!

Ale když je někde potkáme, určitě si vzpomeneme, jaká
s nimi byla legrace!

Čtěte, co od nich víme, a smějte se s námi:
n  V našem autě byl bordel jako z divokejch vajec!
n  Když je u nás návštěva, tak mamka schválně vrtí zadkem!
n  Proč se to maso jmenuje panenka? To asi to prase byla hol -

ka, viď?
n  Tenhle salám máme doma, ale vždycky jenom krátce, pro -

tože taťka ho vždycky rychle sní.
n  Taťka jednou v horách čůral a umrznul mu šulínek.
n  To si hezky povídáme, viďte, paní učitelko. My si totiž po-

vídáme o hovínkách a sprostých věcech.
n  Já jsem teď vykakal tak velkou šíšu, že byla přimlasklá a ne -

šla spláchnout.

n  Moje maminka mi doma všechno říká zuřivě.
n  Mně to nejde nakreslit, protože držím tužku jinou takti-

kou.
n  Paní učitelko, my jsme rodina malých boháčů: máme to-

tiž doma 4 peněženky a v každý je 55 korun!
n  Jel sem pohřebákem, ale rakve tam nebyly. My je snědli

v neděli (rakvičky se šlehačkou).
n  Když se moje mamka svlíkne donaha, tak taťka říká, že

se celá rozsvítila.
n  Já jsem se vyčůral a ty čůránky tady tak hezky tečou, že

bych si z nich mohl udělat potůček a rybníček a hrát si
s tím. Můžu?

n  U nás za barákem v noci přistál HMYZOZEMŠŤAN a já
jsem ho viděl. Ráno tam byl hrob toho pána, co ho se-
žral!

n  Já to vůbec nechápu: kamarádovi už je 9 roků a přitom
má pořád dětskýho pindíka. Já jsem mu ho viděl.

Pobavili jste se? Ano?
Tak to už nám zbývá jen popřát vám krásnou dovolenou

a veselé prázdniny. 
kolektiv MŠ U Zámku

AHOJ, ŠKOLKO!
Poděkování MŠ U Zámku

Inzerce
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Květnová série soutěží začala pro naše judisty v sobotu 7. 5.
v Kolíně třetím kolem Polabské ligy. Tradičně dobře zorganizo -
vané soutěže se zúčastnilo 247 dětí z 33 oddílů. Chlumeckým
judistům se opět dařilo a většina si přivezla medaile. Z 27 na-
šich dětí jsme vybojovali 12x zlato – Baťka Jan, Janouchová Na -
tálie, Vavřínková Klára, Svobodová Tereza, Svobodová Anna
Marie, Myšková Viktorka, Pohořalý Jakub, Doležalová Eliška,
Sejkorová Nikol, Bělík Petr, Rez Martin a Křepel Matěj. 8x stří -
bro – Jahodová Michaela, Jahoda Vojtěch, Martinec Tomáš, Kár -
ník Tomáš, Sejkora Adam, Šantrochová Ema, Doležalová Anna
a Schovánková Adéla a 4x bronz – Myška Vítek, Frýdová Leon -
týna, Smíšovský Jiří a Martinec Jiří. I když je to skvělý výsledek,
na první místo v družstvech to opět nestačilo. Vítězem tohoto
kola se stal bezkonkurenční Sokol Jihlava, druhý Chlumec a tře -
tí velmi silný a kvalitní oddíl z Čáslavi. 

Další sobotu, 14. 5., se konala v Ostravě soutěž Mistrovství
republiky družstev žen a dorostenek a také Přebory republiky
družstev starších žáků a žákyň. Chlumečtí judisté na těchto sou -
těžích zanechali svoji stopu a pomohli hostováním spřáteleným
oddílům k zisku medaile a k cennému úspěchu. Soutěž zača la
kategorií starších žáků, kde byla konkurence největší. Náš Ja-
kub Pohořalý nastoupil za oddíl Čáslavi, s kterým se mu poda -
řilo vybojovat bronzové medaile. Ještě o trochu lépe se vedlo na -
šim starším žákyním, Tereze Svobodové a Natálce Janouchové,
které bojovaly za oddíl Jablonce a získaly tak velmi pěkné dru -
hé místo. Za Jablonec se v kategorii dorostenek prala také Bar -
bora Švecová, která s tímto týmem vybojovala bronzové medaile.
V kategorii žen nastoupila po delší pauze Veronika Bučková,
která se prala za oddíl Judo Dragons. Bohužel, po dvou prohrách

jejich týmu, byli ze soutěže vyřazeni. Jsou to naše první letošní me -
daile z republikových soutěží a doufáme, že nebudou poslední.

Zmíněný víkend se také konala v Jičíně Velká cena s mezi -
ná rodní účastí. Našemu kolegovi, trenérovi a stále aktivnímu
judistovi Miloši Steklému se podařilo v kategorii nad 100 kg
zvítězit! Tato soutěž je zařazena do Českého poháru a Miloš si
tak zajistil účast na Mistrovství republiky. 

Poslední soutěže v květnu jsme se zúčastnili 21. 5., druhé ho
kola Samurajské katany, která se tentokrát konala v Liberci.
Soutěže se účastnilo přes 300 soutěžících a našim se opět da -
řilo. Z 21 Chlumečáků jsme přivezli 18 medailí a z toho 9 zla -
tých – Sejkorová Nikol, Sejkora Adam, Pohořalý Jakub a Jiří,
Svobodová Anna Marie, Baťka Jan, Jahoda Vojtěch, Jahodová
Michaela, Kárník Tomáš, 4 stříbrné – Bělík Petr, Martinec Jiří
a Tomáš, Černá Kateřina a 5 bronzových – Křepel Matěj, Dole -
žalová Eliška a Anna, Janouchová Natálka a Myška Vítek. Me-
dailistům gratulujeme!!!

Černohorský Petr, vedoucí JK DDM

PŘÍJEMNÉ A POHODOVÉ PROŽITÍ
LETNÍCH PRÁZDNIN VÁM PŘEJÍ 

ZAMĚSTNANCI DOMU DĚTÍ 
A MLÁDEŽE V CHLUMCI N. C.

V ZÁŘÍ SE OPĚT TĚŠÍME NA SHLEDANOU.
NABÍDKA ZÁJMOVÝCH KROUŽKŮ BUDE ZVEŘEJ NĚ -
NA V CHLUMECKÝCH LISTECH, NA WEBOVÝCH STRÁN -
KÁCH DDM A V PRVNÍM TÝDNU MĚSÍCE ZÁŘÍ DOSTANOU
DĚTI LETÁČKY S NABÍDKOU KROUŽKŮ VE ŠKOLE. 

Termín a místo:         7. 5. 2016, 
                               tělocvična ZŠ Chlumec nad Cidlinou

Výsledky z turnaje: 
Kategorie 5.–6. třída a mladší:
1. místo  GREEN BALL     Štěrba D., Trojan V.,         
                                            Krčál V., Školník V., Vak T.
2. místo    PAMPELIŠKY        Nový Bydžov
3. místo    MILKY                  Grigar V., Doležal M., Marko M.,
                                            Kardoš T., Čuřík A., Víšek J. 

Kategorie 7.–9. třída:
1. místo  KOŠIPIT              Cholasta V., Vaníček M.,   
                                            Kubánek J., Lajtoch L.,    
                                            Kršek M., Šanda J. 
2. místo    BROUČKOVÉ        Nový Bydžov
3. místo    LÍKRÁCI                Nový Bydžov

Rozhodčí: Tomáš Hudec
                                          Mirka Frydrychová
                                          pedagog. pracovnice DDM

AKCE PRO DÌTI A MLÁDEŽAKCE PRO DÌTI A MLÁDEŽ
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Za slunečného počasí 28. 5.
2016 v sobotu si přišli zaběhat
děti i rodiče z Chlumecka a blíz -
kého okolí na akci „LÍZÁTKOVÝ
BĚH“. Letošní novinkou by la změ -
na místa běhu, areál pod soko -
lovnou, kde jsou upravené bě -
žec ké dráhy. Tuto akci uspořá dal
JK DDM a Dům dětí a mládeže.

Soutěžilo se v jednotlivých
ka  tegoriích – 2012–2011 (běh na
60 metrů), 2010–2009 (100 m),

2008–2007 (200 m), 2006–2005
(500 m), 2004–2003 (500 m), 2002–
2001 (1000 m). V poslední a závěrečné
kategorii sou těžili rodiče s dětmi, nebo
kamarádi ve dvojicích.

Nejmenší účastníci běhu byli okou -
 zlující a nabití elánem. Vítězná místa
jsme odměnili medailí a ostatní soutěží -
cí získali diplom i lízátko. Akce se zú -
častni lo 60 běžců. 

V závěru bych chtěla poděkovat dě-
tem i rodičům za jejich výkony, ale i za
pěkně strávené sobotní odpoledne.

                Panchartková Lucie,
                ped. prac. DDM

Letos to byl již 8. ročník nesoutěžní taneční přehlídky, kte -
rá je určena především dětem, které mají rády pohyb spojený
s hudbou. Děti ze základních a mateřských škol z Chlumce
a blízkého okolí tak mohou předvést svoje taneční dovednos -
ti. Dům dětí a mládeže zajistil všem účinkujícím dopravu auto -
busem, drobné odměny a zázemí pro vystoupení v místním
sále sokolovny. 

Více jak 250 dětí nám zatančilo ve 23 vystoupeních. Vystří -
daly se různé taneční styly a hudba, v některých vystoupeních
ne chybělo ani koketování s divadlem. V rámci taneční přehlíd -
ky jste mohli vidět tyto základní a mateřské školy: MŠ Palacké -
ho Nový Bydžov, ZŠ Karlova Nový Bydžov, ZŠ Klicperova No vý

Bydžov, ZŠ Palackého Nový Bydžov, ZŠ Žiželice n. C., ZŠ Nepo -
lisy, DoPatra Nový Bydžov, DDM Chlumec n. C. – Berušky, Ho -
píci, Crash dance, Latinky.           

Děti se vzájemně podporovaly potleskem a úsměvy. Akce
se konala dopoledne, a tak mohli podpořit vystupující děti spo -
lužáci z chlumecké základní školy.  Překvapením pro děti bylo
mažoretkové umění Dianky Synkové.

Děkujeme všem dětem za krásná vystoupení a jejich vedou -
cím a učitelkám za trpělivost při nácviku. Těšíme se na další
„SKOK ZA KROKEM“.

TANCI ZDAR!                         Mirka Frydrychová
                                            pedagog. pracovnice DDM

„SKOK ZA KROKEM“ Florbalový turnaj DDM

JUDO V MÌSÍCI KVÌTNU
LÍZÁTKOVÝ BÌH
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ŽABÁCI NA DIVOKÉ VODĚ

Otevírání Doubravy – vypouštění vodní nádrže Pařížov

Divoká Orlice – Litický oblouk

SKAUTSKÝM SVĚTEM
VÝROČÍ:

14. červen – Mezinárodní den dárcov -
ství krve. Mezi mnoha skautskými dárci krve je nejvýznam-
nější osobností br. L. Lukeš – Luki z N. Jičína se 315 odběry!
I náš krajský zpravodaj KD, br. J. Klikoš – Číňan ze Dvora
Králové, daroval krev více jak 160x! Pamatujme – Dar krve
je dar života!

UDÁLOSTI:
Tábor chlumeckého Junáka. Ve dnech 3. 7. až 16. 7.

2016 bude tradiční tábořiště v Břehách u Přelouče opět hos -
tit chlumecké skauty a skautky všech věkových kategorií. Tá -
bor vede zkušený skautský vůdce bratr Vráťa Appl – Hasky,
zdravotnicí je sestra Kopecká. 

Slavnostní táborový oheň. Vedení střediska a tábora
zve všechny bývalé i současné skauty na slavnostní vzpomín -
kový oheň k 96. výročí založení prvního skautského oddílu Ju -
náka – českého skauta v Chlumci n. C. Bude se konat v sobo -
tu 9. 7. 2016 v táboře Břehy.

Trpaslíci pod stany. Oddíl nejmladší věkové kategorie
Junáka „benjamínci“ se nazval v chlumeckém středisku Juná -
ka oddílem „Trpaslíků“. Neohrožení skautíci pojedou na tábor
v Břehách od 10. 7. do 16. 7. 2016.

Ivančena v rekonstrukci. Letos naposledy na tři tisíce
skautů mohlo ke svátku sv. Jiří vynést na starou mohylu svoje
kameny. V současné době se mohyla rozebírá a bude posta -
vena na nových základech. Pietní místo v nové podobě bu-
de zpřístupněno 9. října 2016 – součástí této významné ak-
ce bude i jubilejní 20. ročník Trojsetkání českých, polských
a slovenských dospělých skautů.

Mohyla v roce 2004

Lilie za ostnatým drátem – Skauting ve třetím odboji.
V bývalém pracovním táboru – dnes Památníku Vojna v Le-
šeticích u Příbrami se 23. června 2016 ve 14 hodin uskuteč -
nilo slavnostní otevření stálé výstavy o osudech skautů odsou -
zených do lágrů uranových dolů.

70 let – „Borůvkové brigády“. Tak se bude nazývat pu -
tovní výstava, kterou připravuje Skautský institut A. B. Svoj-
síka v příštím roce. Jen prvním rokem vyjelo 1500 skautů na
Šumavu, aby v symbióze táboření a pomoci poválečné repub -
lice ve vylidněném pohraničí odpracovali 83 000 hodin. Bri-
gády pokračovaly za množících se perzekucí skautů až do
roku 1949.                                 Mika-Köhler

WWW.JUNAK-CHLUMEC.WZ.CZ
Skautskou stezku připravila Věra Applová – Lolli

SKAUTINGSKAUTING
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AKTUÁLNĚ
ZAROTR 2016, aneb ZÁvody ROdičů s TRpaslíky

S úsměvem na tváři vzpomínám na počasí, které bylo v pá -
tek 13. 5. 2016. Celý den krásně svítilo sluníčko a ve chvíli, kdy
jsem se vracela z Liberce ze školy, mi přišla zpráva o tom, že
v Chlumci je průtrž mračen a nevypadá to, že by se to mělo
zlepšit. A opravdu, na cestě mezi Jičínem a Hradcem Krá-
lové ta průtrž dostihla i náš autobus, skoro nebylo vidět na
krok a já začínala propadat panice, protože hned v sobotu
14. 5. po obědě jsme s Ondrou pořádali druhý ročník ZÁ-
vodů ROdičů a TRpaslíků. A to přece nejde, aby bylo takhle
ošklivé počasí! Vzpomněla jsem si na staré známé heslo „Mysli
pozitivně“ a začala sama sebe přesvědčovat, že v sobotu bu-
de opravdu krásně, i kdybych měla celou noc rozfoukávat deš -
ťové mraky. A skutečně! Sobotní ráno nás přivítalo krásným
počasím, a tak se celá akce mohla uskutečnit. 

Oproti loňskému ro-
ku se zvýšil počet soutě-
žících z 5 soutěžních dru -
žin (rodin) na 12, což je
opravdu velký úspěch!
A protože celý náš skaut -
ský rok provázejí dvě zná -
mé postavičky Asterix
a Obelix, nesměli přece
chybět ani na závodech.
Jaké bylo překvapení dě -
tí, ale i rodičů, když z klu -
 bovny u Smetánky vylezl
Asterix a trochu po hub -
lý Obelix, kterému ni-
kdo nechtěl dát divočáka 
k snědku a musel být o hladu! Přivítali všechny zúčastněné
a postupně, podle mapy, vypustili do terénu. A tak, jako Aste -
rix musel plnit 12 úkolů pro Caesara, museli naši stateční
Trpaslíci se svými rodiči plnit 10 úkolů pro Asterixe s Obeli -

xem. Co všechno museli zvládnout? Tak například přeplavit
se přes řeku Nil (Cidlinu), nakrmit krokodýly (sebe navzájem,
poslepu!), vyluštit šifru starých druidů, bezpečně přenést kou -
zelný nápoj, postavit ze sirek palác pro Caesara, ošetřit vá-
lečná zranění a mnoho dalšího. Za odměnu si v cíli opekli buř -
tíky, poslechli trochu té kytarové hudby a hlavně si vyměnili
dojmy a zážitky. Na pomyslné vítězné bedně potom
stáli se 3. místem Wagnerovi, 2. místo obsadili Kvas-
ničkovi a vítězem (o pouhý 1 bod) se stali Růžičkovi!
Všem moc gratulujeme. Jak se říká, není důležité vyhrát, ale
zúčastnit se a v tomto případě to platilo obzvlášť. Všichni si
domů odnesli skvělé zážitky a budou mít zase na co vzpo-
mínat. 

Já bych závěrem chtěla poděkovat všem. Nejen soutě-
žícím, že přišli a užili si s námi bezva den, ale i těm, kteří
se na akci podíleli. Ondrovi, který se mnou vede Trpaslíky,
ostatním vedoucím, kteří mi s akcí pomáhali, družině Be-
rušek, Háďat, jednomu Žabákovi a jednomu Panterovi za
obsazení stanovišť. Bez vás by se akce neuskutečnila. Moc
děkuju!

Za vedoucí Trpaslíků – Lenka Malíková (Pískle)

Inzerce
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V tradičním termínu 8. 5. 2016 pro -
běhl v areálu u koupaliště 22. ročník
sou těže o Chlumecký pohár. Za krás -
ného počasí mladí hasiči soutěžili v tra -
dičních disciplínách – štafeta dvojic,
4x 60 m, požární útok – doplněných
o hadicové kolo.

V předvečer soutěže dorazili kama -
rádi ze slovenské Spišské Nové Vsi a se -
veromoravských Raškovic. Večer s ná-
mi strávili v naší klubovně, přenocovali
v tělocvičně DDM a v neděli se s chutí
zapojili do soutěže.

Naše družstva – mladší i starší obsa -
dila shodně třetí místa. 

Za hojné divácké podpory se před -
sta vil i tým nejmenších – přípravka, kte -
rá se zúčastnila všech disciplín, předvedla
zdařilý požární útok i výjezd k hořícímu
domečku.

Více informací a fotografií na:
http://mhchlumec.webnode.cz/

Lenka Šarounová

OKÉNKO SOCIÁLNÍ PRÁCEOKÉNKO SOCIÁLNÍ PRÁCE
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Milý čtenáři, důkazem toho, že senioři si umí vyplnit aktiv -
ně svůj volný čas, mohou být i senioři v Domově V Podzámčí,
kteří rádi využívají nabídku, kterou jim vedení Domova a akti -
vizační pracovnice nabízejí. Za vřelou a dlouhodobou spoluprá -
ci děkujeme dětem, studentům a pedagogickým pracovníků
MŠ U Zámku, MŠ Beruška, ZŠ Chlumec nad Cidlinou, ZUŠ
Chlu mec nad Cidlinou, SŠ a SOU Městec Králové, SZŠ Hradec
Králové, knihovně v Chlumci nad Cidlinou, canisterapeutce
p. Kubíkové – Mikšovské a dalším umělcům, kteří pomáhají na -
plňovat volný čas seniorům. Den matek klientkám zpříjemni ly
děti z MŠ svým nacvičeným vystoupením a vlastnoručně vyro -
beným dárečkem udělaly radost. S letními teplotami vzrostl

i zájem o kuželky v zahradě, kde mohou klientky poměřovat
svoje kuželkářské umění anebo si jen tak zahrát. Tentokrát jsme
měli možnost uvítat i praktikantku, sl. Kamilu Macákovou, kte -
rá se seznamovala s klienty při aktivitách. Dále nás navštívily
studentky střední zdravotnické školy a takto to okomentova -
la klientka p. Květoslava Hartmanová: „… přišlo sedm krás-
ných děvčat, jsou to budoucí sestřičky, a přišly si s námi zazpí -
vat, moc jim děkujeme, že nás potěšily, a přejeme jim hodně
zdraví.“ Oblíbenou aktivitou však i nadále zůstává pracovní te -
rapie, při které klientky tvoří výrobky, jež je možné zhlédnout
na výstavách pořádaných Domovem. 
Za Domov Kateřina Verflová a Květoslava Hartmanová

Aktivizace v Domově V Podzámčí XXII. ročník Chlumeckého poháru

InzerceInzerce
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Jsme komunita lidí zabývajících se
kul turou lesních indiánů z oblasti Vel-
kých jezer na severovýchodě kontinentu
Severní Ameriky. Počet členů komunity
nelze zcela přesně určit, nejsme registro -
vanou skupinou, v současné době je nás
odhadem kolem stovky. Většina z nás se
specializuje na historické období v roz-
sahu 17.–18. století a mnozí i speciálně
na některý z kmenů obývající tuto ob-
last v dané době. (viz mapka)

Snažíme se vyrábět artefakty dle pů -
vodních technologií této kultury a užívat
je v praxi, táboříme a tímto způsobem si
ověřujeme jejich užitnou hodnotu. Nedíl -
nou součástí naší činnosti je vyhledá vání
a studium historických podkladů a získá -
vání informací, jak jednotlivé artefakty vy -
padaly, jak se vyráběly a k čemu sloužily.

K táboření používáme většinou pro -
najaté louky stranou civilizace, kde se
věnujeme jednotlivým činnostem výro-
by artefaktů, lukostřelbě, pokud to mož -
nosti dovolí i plavbě v kánoích, zpěvu tra -
dičních písní a táboření jako takovému.
Táboříme po celý rok, za každého poča -

sí, jednou ročně pořádáme tzv. meziná-
rodní táboření, kde se setkáváme s po-
dobně zaměřenými přáteli ze zahraničí.
Pořádáme i putovní výpravy po krajích
zdejších, ale občas zavítáme i do divoké
evropské přírody mimo domovinu.

Jsme otevřená komunita, každý, kdo
by cítil pouto k této kultuře či zájem se
jí věnovat, je u nás vítán, lze nás kon-
taktovat jednotlivě, nebo pomocí strá-
nek: irokezove.u.nas.cz, na facebooku:
lesní indiáni.

ZÁJMOVÁ ČINNOSTZÁJMOVÁ ČINNOST
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V krátkém povídání bych chtěl zhod -
notit letošní ročník Putování.

Jako obvykle jsme připravili a prošli
trasy, P. S. Táborník připravil soutěže
pro děti a nastal den a hodina „H“. 

V sobotu ráno bylo vše připraveno
pro přivítání účastníků putování. Přichá -
zejí první účastníci, je krátce po 7. hodi -
ně ranní. Oficiální start je od 7.30 hod,
ale lidé, co přijíždějí vlakem, jsou na star -
tu dříve. Počasí nám od rána přeje. Dá -
váme si otázku, kolik letos na Putování
přijde účastníků? Vloni to bylo celkem
114. Je několik minut po 14.00 hod., do -
počítáváme putující a je to jasné. Letoš -
ní účast na Putování je 130 putujících.
Říkáme si, že naše námaha nebyla mar -
ná, naši spoluobčané mají zájem aspoň
jednou za čas pro své zdraví něco udě-
lat a strávit nějakou tu chvíli s kama-
rády a přáteli na společné vycházce po
okolí Chlumce nad Cidlinou. Ptáme se
příchozích na jejich zážitky s dnešního
putování. Zatím nám nikdo nenadával
a byla znát jejich spokojenost. Děti mě -
ly radost i ze soutěží, dostávaly sladké
odměny a bylo při tom dost legrace.
Přijíždějí sem lidé z blízkého i vzdále-
ného okolí a někteří jsou zde již po ně -

kolikáté. Velice se jim líbí náš kraj a už
teď se těší na příští ročník. Ptáme se,
co je sem stále láká. Říkají, že pokaždé
mají alespoň trochu změněnou trasu
a zároveň trochu jiný pohled na město,
které je opravdu v zeleni a zahradách.
Mapky a popisy tras je vedou do cíle
a prostě vše je úplně jiné, než na ji -
ných putováních, kde jsou kolik let sta -
ré a stále se opakující trasy. Takové po-
známky nás hřejí u srdce. Trvá to sice asi
půl roku, než se to vše dá dohro mady,
ale díky všem, co na tom mají aspoň
kousek zásluhy. Od návrhu tras, mapek,
popisování, procházení tras a úpra vy,
zajištění odměn pro účastníky a další
ostatní drobnosti, jako je natisknutí
map, popisů, letáků, plakátů a násled-
ná distribuce. Díky.

Ještě se vrátím k našim účastníkům
Putování. Musím napsat, a činím tak ve -
lice rád, že nejvíce putujících je z Chlum -
ce a blízkého okolí (Olešnice, Lučice,
Kladruby, Nové Město, Lovčice, Lišice,
Převýšov, Žiželice). Celkem 93 putujících.
Dále se účastnilo 12 putujících z Prahy,
z Nového Bydžova 5, z Hradce Králo -
vé 3, Trutnov 2, z Turnova 1, ze Dvora
Králové n. L. 1, z Jilemnice 1, z Libere-

ce 2, z Hlízova 2, z Dubence 1, z Par -
du bic 2, z Kutné Hory 1, z Náchoda 3
a stálý účastník našeho putování cyklo
je z Boharyně. Pokaždé jede dlouhou
trasu, přidá krátkou a cestu z Bohary-
ně do Chlumce a zpět. Je velice spo-
kojen, protože má vždy najeto kolem
100 km. Gratulujeme. Složení účastní-
ků: muži bez rozdílu věku: 56 a ženy,
které dbají více o své zdraví 74. Když jsem
dále prohlížel tabulky zúčastněných,
konstatuji, že nejmladší účastník, pocho -
pitelně v doprovodu zákonných zástup -
ců, měl 6 měsíců a nejstarší putující, je -
den na trase pěší 3 km a druhý na trase
pěší 7 km, mají na kontě 83 let. Z toho
plyne, že turistika se dá provozovat
v kaž dém věku a za každého počasí
(ono hlavně nezáleží na počasí, ale na
ustrojení). Na závěr tohoto krátkého
povídání bych chtěl poděkovat všem
účastníkům Putování a zároveň děkuji
MÚ a Sokolu Chlumec nad Cidlinou,
pro tože i jejich zásluhou toto putování
můžeme každoročně uskutečnit. Ještě
bych vás rád všechny pozval na příští
15. ročník 13. května 2017.

Za KČT Sokol Chlumec n. C. 
a PS Táborník Ota Synek.

Putování okolím Chlumce nad Cidlinou
14. ročník v sobotu 14. května 2016

Pár obrázků k 14. ročníku „Putování Okolím Chlumce nad Cidlinou“

Komunita lesních indiánù

Inzerce



SPORTSPORT

Č
E

R
V

E
N

 2
01

6

37

FK Chlumec n. C. – Kostelec 0:2
Paka – FK Chlumec n. C. 2:5
(Holub 2, Mandát, Kříž V., Kříž M.)

Žáci mladší
trenéři: Michal Jansa, Tomáš Vlasák

Krajský přebor:
České Meziříčí – FK Chlumec n. C. 0:7 
(Binder 2, Tichý, Jansa, Hajský, Mlynář, Pech) 
FK Chlumec n. C. – Roudnice 4:1 
(Jansa, Tichý, Binder, Mlynář)
Černilov – FK Chlumec n. C. 0:4
(Tichý, Heger, Binder, Pech)

Roudnice – FK Chlumec n. C. 2:2 
(Vlasák, Tichý) 
FK Chlumec n. C. – Solnice 1:2 
(Jansa)
Třebechovice – FK Chlumec n. C. 1:3 
(Pech, Semenec, Vlasák)

Přípravka starší
trenéři: Martin Firbacher, Petr Staněk,

Libor Schmidt

Krajský přebor:
Olympia HK – Chlumec/RMSK 4:25 
(Rejl 8, Černík 3, Masařík 2, Staněk 6, Bolger 3, Petr 2, Dašek) 
Kostelec n. O. – Chlumec/RMSK 16:15 
(Rejl 6, Staněk 5, Masařík 2, Bolger 2)

Nový HK – Chlumec/RMSK 7:12 
(Rejl 3, Staněk 2, Masařík, Firbacher, Černík, Kala, Kaloč,
Bolger, Průcha)
Černilov HK – Chlumec/RMSK 14:13 
(Rejl 5, Černík 2, Staněk 3, Bolger 2, Firbacher)

Přípravka mladší
trenéři: Radek Volejník, Jiří Zima

Krajský přebor:
FK Chlumec n. C. – Hořice 13:3 
(Zima 4, Volejník, Věříš 2, Kříž 2, Kymr 3, Reil)
FK Chlumec n. C. – Jaroměř 15:3 
(Kymr 4, Hála 4, Zima 3, Reil 2, Věříš, Motyčka)

FK Chlumec n. C. – Dobruška                    9:10 
(Zima 4, Kymr 4, Motyčka)
FK Chlumec n. C. – Rasošky 18:1 
(Kymr 6, Motyčka 4, Zima 4, Volejník 3, Beliov)

Přípravka mini
trenéři: Kamil Mlynář,  Petr Pilař, Jakub Jarkovský,

Libor Schmidt

Za FK Chlumec n. C., Mgr. Vladan Kárník

Omlouváme se všem autorům. Příspěvky byly redakčně
kráceny. Další informace, foto a nekrácené příspěvky na
http://www.chlumecky-fotbal.com
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Starší dorost zvítězil s předstihem v krajském pře -
boru. B tým bojuje úspěšně o setrvání v 1. B třídě. Mlá -
dežnických týmů je na trávníků plno. Přijďte nás pod -
pořit na hřiště!

Muži „A“
trenéři: Jan Kraus, Karel Vítek
asistent: Milan Černý
vedoucí mužstva: Ladislav Heger

Krajský přebor:
Broumov – FK Chlumec n. C. 2:3 
(Bareš, Hartman, Vopátek)
FK Chlumec n. C. – Jičín 3:3  PK 3:4
(Bráborec 2, Hartman)
Dobruška – FK Chlumec n. C. 3:2
(Veselský, Bráborec) 
FK Chlumec n. C. – Provodov 1:3 
(Kučera)

Muži „B“
trenéři: Pavel Berger, Josef Hladík
vedoucí mužstva: Jaroslav Koza

1. B třída:
FK Chlumec n. C. „B“ – Dolní Kalná 4:1
(Bráborec, Kučera 2, Hartman) 
FK Chlumec n. C. „B“ – Valdice 3:1
(Veselský, Bareš, Hartman) 
Kunčice – FK Chlumec n. C. „B“ 1:7
(Kučera 4, Myška 3) 
FK Chlumec n. C. „B“ – Libáň 3:1
(Kučera M., Jelínek, Hartman)

Garda
trenér: Zdeněk Mikšovský
realizační tým: Josef Hladík, Josef Strnad

Pravidelná středeční přípravná utkání mají vítěze na obou
stranách.

Dorost starší
trenéři: Milan Černý, Tomáš Lukeš
vedoucí mužstva: Josef Strnad

Krajský přebor:
Žacléř – FK Chlumec n. C.                             2:11 
(Hubený 4, Bareš 3, Špás, Šafránek, Matouš, Šumský) 
FK Chlumec n. C. – Smiřice 2:0 
(Hubený, Švarc)
Rychnov – FK Chlumec n. C. 0:5 
(Hubený 2, Bareš, Šumský, Vávra) 
FK Chlumec n. C. – Solnice 0:1 

Dorost mladší
trenéři: Petr Kycelt, Miroslav Kučera

Krajský přebor:
FK Chlumec n. C. – Broumov 2:2  PK 6:5 
(Doležal, Šumský)
Jičín – FK Chlumec n. C. 3:0
FK Chlumec n. C. – Kostelec 3:1
(Doležal 2, Halberštát)
Paka – FK Chlumec n. C. 1:8 
(Halberštát 4, Chovanec, Špás, Zima, Doležal) 

Žáci starší
trenéři: Ladislav Heger, Vladan Kárník, 

Zdeněk Kříž

Krajský přebor:
Jičín – FK Chlumec n. C. 6:1 
(Kříž V.)

Zprávy FK Chlumec n. C. LIGA V CHLUMCI !!!
V sobotu 2. 7. 2016 od 17.30 hodin představíme na
chlumeckém hřišti v rámci série přátelských utkání 

ČESKO-SLOVENSKÉ FOTBALOVÉ SRDCE
2016 ligové týmy 

FK Jablonec n. N. – FO Podbrezová.

Vstupné 50 Kč, za předložení této vstupenky 
na utkání 6. 7. 2016 pivo zdarma.

Ve středu 6. 7. 2016 proběhne v areálu 
Fotbalového klubu Chlumec nad Cidlinou 

od 17 hodin přípravné utkání ligových mužstev

FC Hradec Králové – Bohemians Praha 1905.
O poločase proběhne losování vstupenek o dresy fotba -
lových osobností. Součástí akce je od 14 hodin i do-
provodný program pro děti (soutěže, minidisko) a po
skončení utkání vystoupení hudební skupiny K2 
s předkapelou. Pojďme si užít pěkné odpoledne 

s dětmi, fotbalem a zábavou.

Vstupné jednotné 100 Kč, děti do 15ti let zdarma.
Sledujte prosím aktuální informace k dopravě 

a parkování na webových stránkách klubu.

Inzerce
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Zprávy 
z volejbalové

základny
Květen se rychle přehoupl a v jeho poslední víkendový čas

jsme se s naší volejbalovou základnou včetně dětských hrá-
čů rozjeli do oblasti Českého ráje na volejbalové soustředě -
ní. V pátek jsme se sešli na chlumeckém nádraží a vlakem vy -
razili směr Libošovice. Po zhruba dvouhodinové jízdě jsme
dorazili na místo a za příjemného počasí se vydali směrem
hrad Kost. Procházka příjemně ubíhala a po hodince jsme
dorazili na první oddychový bod. Občerstvili jsme se, pokocha -
li se krásami hradu a vyrazili lesem na druhou část cesty. Po
několika kilometrech jsme dorazili do kempu, ubytovali se
v chatičkách a s chutí si dali večeři. Večer jsme věnovali hrám
a odpočinku. V sobotu jsme se probudili do krásného sluneč -
ného dne, celý den věnovali hrám a soutěžím a odpoledne,
kdy teploty byly neúprosné, se vydali na rybník Branžež ochla -
dit se do vody. Večer nás čekala bojová hra. Neděli jsme vě-
novali odpočinku, dohráli oddílové soutěže, vyhlásili vítěze
a vydali se na cestu zpátky.

Dne 4. 6. se konal již 15. ročník pouliční volejbalové ligy.
Na tento již tradiční turnaj se přihlásilo celkem 8 družstev.
Vzhledem k nadšení družstev jsme zvolili systém hry, kdy se
utká každý s každým. Tento náročný den všichni přežili ve
zdraví, a to i díky skvělému občerstvení v místní klubovně.
Kolem páté hodiny bylo vše ukončeno, provedl se úklid a ve -
čer jsme se sešli a příjemně poseděli.

Nyní se připravujeme na vrcholný bod ve volejbale a tím
je Chlumecké volejbalové léto, které se bude konat ve dnech
13.–14. 8. 2016 v areálu pod sokolovnou.

Jan Kopřiva za oddíl volejbalu

Kdo by dnes neznal pardubické koň -
ské dostihy. Nikdo téměř však neví, že
počátek dostihů v Čechách byl na Chlu -
mecku.

Za zmínku stojí nyní právě staletá
historická sportovní událost – první do -
stihy, v království Českém podle anglic-
kých pravidel. Dočítáme se o nich v sta -
rých zázna mech:

„Bylo to 30. června 1846, kdy hr. Ok -
tavián vypsal překážkový dostih pro
pán ské jezdce, a to na lučických lukách
u Chlumce. Překážky prý byly dosti těž -
ké, zvláště široký příkop, který se nachá -
zel mezi městem Chlumcem a vesnicí
Lučice. – Ze sedmnácti subscribentů
startovalo jenom 6 a pouze 3 projeli

cílem, a ani u těch se to neobešlo bez
nehod. Baron Eszebeski, který dojel ja -
ko druhý, měl pád u zmíněného příko-
pu. Jako třetí projel cílem pod poručí-
kem Hennegerem, vraník kn. Alfreda
Windisch-Graetze – pozdějšího polní-
ho maršálka. Těžko se dostal z příko-
pu, jelikož kůň bar. Eszebeského, po
svém pádu, ležel napříč před ním. Jako
první projel cílem hr. Oktavián na své
hnědé klisně. Při mohutném skoku přes
široký příkop přetrhl se mu jeden z třme -
nů lehkého závodního sedla. Bez dlou -
hého rozmýšlení přehodil hr. Oktavián
též druhý třmen přes sedlo, aby mu jed -
nostranná přítěž nepřekážela, a dojel
dostih bez třmenů a vítězně.

Tato, opravdu jedinečná zkouška
zdatnosti a síly je zachycena na obraze,
jehož kopie zdobí místnost pražského
Jockey Clubu.“

Dostihy v Chlumci n. C. pořádal Ok -
tavián Kinský ještě roku 1863 na roz-
sáhlých lukách bývalého Velkochlumec -
kého rybníka a dnes ještě žijící pamětníci
těch událostí dosvědčují, že hlavní tri-
buna stála při jihozápadní straně dvora
Ostrov.

Tento příběh ze života Oktaviána
Kin ského napsal spisovatel Vítěslav Kle -
mens a v roce 1947 vyšel v knize NÁŠ
EXCELENCPÁN.

Tento rok si připomeneme 170. vý -
ro čí od tohoto dostihu.              V. M.
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Zámecké 
kufrování 

11. květen 2016 byl letos poprvé vyhlášen celosvětovým
dnem orientačního sportu, a tak jsme ve spolupráci se Sprá -
vou zámku Karlova koruna, Fejlkovými z Hradce Králové
a s Veronikou a Davidem, kteří přišli běhat loni, uspořádali
v parku „globální“akci, které se zúčastnilo na 105 závodníků
od 3 do 60 let, školní třídy, maminky s dětmi, skauti a další
sportovci. A tak jsme všichni přispěli k překonání světového
re kordu v počtu účastníků na jedné akci – je to nyní 252 927
účastníků na akcích, které proběhly na 81 místech světa od
Nového Zélandu po Kanadu.

„Velké poděkování patří organizátorům Světového dne
orientačního běhu za uspořádání parádní akce v krásném
prostředí zámeckého parku v Chlumci nad Cidlinou. Po ce-
lém parku byly rozmístěny kontroly doplněné písmeny, která
dohromady tvořila šifru k zápisu do knihy luštitelů. Dvouki -
lometrová trať vedla rozkvetlým parkem, po loukách i mezi
vrostlými stromy. Atmosféra závodu a napětí při hledání šifry
uchvátila nejen děti, ale i dospělé. Sami i s rodinou může-
me absolvovat cestu ke knize luštitelů i mimo oficiální ter-
mín. Stačí si jen u zámecké paní Zahálkové obstarat mapu.
Přeji všem hezký den při cestě za dobrodružstvím.“ 

Vladan Kárník

PRVNÍ DOSTIHY V ČECHÁCH

Inzerce
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TANA – JINÝ SVÌT...
(pokračování)

A je snadné se na ostrov dostat?
„Víc, než si myslíš. Podíváte-li se na mapu vanuatského

souostroví, najdete 180 km jihovýchodně od hlavního ostro -
va Efete malý ostrov Tanna. Ten mě lákal a mohu říci, že mě
nezklamal.“

A jak se tam žije, vlastně existuje?
„Z letiště na ostrově vás odvezou minibusem do vašeho

re sortu (opravdu pěkného a čistého), kde vám přidělí chýši
vy bavenou vším potřebným, včetně sprchy. Jídlo se podává ve
stylově zařízené restauraci s australským jídelním lístkem. Na
přání můžete dostat domorodé jídlo, které je doprovázeno
do morodou hudbou.

Ráno po snídani se vás ujme váš průvodce a vaše dobro -
družství může začít. Prvních přibližně 500m se jede po beto -
nové Australií rozestavěné silnici. A pak přijde to, kvůli čemu
jste sem jeli.

Vjedete do džungle, úplně jiného světa. Musíte ji projet,
abyste se dostali k 552 m vysoké hoře Mr Loanialu. Ten ná-
zev ale nikdy neuslyšíte, protože hora je známa jako Yasur –
Vulcano. Ani toto jméno od místních lidí neuslyšíte. Pro ně je
to JASA. A tohle rodinné označené se mi líbilo.

Než se k Jase dostanete, musíte projet několika vesnice -
mi, obývanými velice vstřícnými lidmi. Ti vás vítají voláním
„ravit“, což je asi jako naše „jak se máš“, popřípadě „vše v po -
řádku“. Vesničané bydlí v malebných chýších a ti, kteří chtějí
mít dobrý rozhled, postaví si chajdu ve stromě.

Je pouze na vás, jak dlouho chcete jet džunglí, kolik ves-
niček chcete vidět a s kolika domorodci si poklábosit. Oni
mají vždycky času dost. Vyplatí se nepospíchat, nevnímat
čas a pozorovat. Stojí to za to.“

A kdy budeme na místě?
„Teď. Jsme na místě a vystupujeme z auta. Cítil jsem pod

nohama neustálé otřásání a dunění. Divný pocit, neznámý,
nejistý…

Řekl jsem Jamesovi, tedy mému průvodci: „Jasa se na
nás zlobí.“

„Omyl, Jasa nás vítá,“ odpověděl. Řekl jsem si v duchu po -
chybovačně, to uvidíme…

Vystupujeme. Před námi se otevírá prázdná krajina, něco
asi jako na Měsíci. Krajina přikrytá sopečným popelem. Ani
jedem keř. Ani jedno stéblo trávy. A nad tou zkázou králov-
sky ční Jasa.

Jasur je jedna z mnoha činných sopek, ale jedna z mála,
která je činná bez přestání. Tím pádem je na vás, zda se na
ni a do jejího kráteru vylezete podívat. Nikdo neví, kdy ukáže,
co umí!

James mně řekl, že místní obyvatelé poznají (?), kdy ta ka -
nonáda asi začne. Několik zvědavců vystupuje vzhůru pod
vedením náčelníka. Divím se, protože někteří z odvážlivců
házejí do kráteru obětní zvířata, jako slepice, kozy apod. (Ne -
slíbil jsem, že to nikomu neřeknu. Obyvatelé jsou prý křesťa -
né, a tak se divme.)

Je možné vystoupat vzhůru, až ke kráteru?
„Ano, je to možné. Potřebujete jen dobré nohy, kus odva -

hy a kráter je váš. Doporučuji mít s sebou něco na převle-
čení. Ono totiž záleží, z které strany fouká vítr. Mohli byste
pak být dobře vyuzení, jako se to povedlo mně.“

Trochu jsem se rozzlobil na svého průvodce, protože mi
neřekl na začátku výstupu, abych si vzal s sebou napsané
poštovní pohlednice. (Ne, neblbnu.) Ona je totiž blízko pod
vrcholem poštovní schránka. Tam, když pohlednici vhodíte,
dojde s poštovním razítkem „Yasur Vulkáno“. Chápete, že je
to vážné zanedbání průvodcovských dovedností?

A druhá chyba v popisu krajiny. Píší, že tam roste nejvyšší
strom na světě, který pamatuje kapitána Cooka. Možná, že
pamatuje, ale nejvyšší není. Pravda je, že má nejsilnější
kmen – asi 20 m. Podívat se na ten nejvyšší strom světa si bu -
dete muset zaskočit do amerického státu Oregon, kde si bu -
dete moci vyfotografovat 106 m vysoký strom zvaný oregon.

Možná, že jsou na světě dva největší stromy, ale to se bu -
dete muset o tom přesvědčit.

Šťastnou cestu přeje A. Pust Melbourne. 
A zase si rád přečtu vaše Chlumecké listy!

Vá

Pranostiky červenec
³ V červenci do košile rozdělej se a v prosinci po uši oděj se.
³ Jaký červenec, takový leden.
³ Co červenec neupeče, to již v srpnu neuteče.
³ Červenec a srpen jsou nejlepšími měsíci v roce.
³ Když červenec pěkně hřeje, o Vánocích se zima zaskvěje.
³ Zapláče-li Markyta (13. 7.), bude dešťů dosyta.

M. Permanová

Inzerce

Inzerce
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škrabaný z náměstí po výročním trhu s dobytkem si nemohl
nikdo jen tak odvézt – dražil se. Na druhé straně někteří měš -
ťané ve válečném roce zapomněli eráru platit předepsané
da ně, dokonce i mýtné na cestách. Ale erár na své dlužníky
nezapomněl. Povinnost jim připomněl oběžnou vyhláškou.
V roce 1869 radnice opět požádala okresní hejtmanství o po -
moc. Chtěla ze stejných důvodů, jako v předchozí žádosti
o dotaci, odpustit odvod daňových přirážek. Ale zřejmě opět
neúspěšně. Hejtmanství i okresní výbor odpověděli, že po pro -
věření obecních účtů na tom chlumecká obec opravdu není
dobře. Současně ale městskou radu upozornili, že se necho-
vá hospodárně, když obecní pozemky pronajímá bez dražby
členům ostrostřeleckého sboru, chrámovému sboru a muzi -
kantům. Uložila takové smlouvy zrušit a provést nový výběr
podle nejvyšší nabídky, jak ukládají předpisy, a aby obec ne-
musela žádat o finanční pomoc. V tom roce již k tomu ne-
došlo, protože pozemky údajně již byly osety. Vidíte, že nad-
řízené a dohlédací orgány se chovaly stejně, jako dnešní.
Výsledky války nebyly pro císařskou stranu příznivé. K té pat-
řili i Češi a Moravané, kteří byli císaři velmi loajální, ale ten jim
loajalitu nijak příznivě neopětoval. Vojáci přinesli do města
také epidemii cholery, která byla větší, než ta v polovině sto-
letí. Je zajímavé, že počet zemřelých na choleru v přifařených
obcích byl poměrně nízký. V Novém Městě a Staré Vodě ne-
měli žádného zemřelého. V Kladrubech 2, Pamětníku a Leví -
ně po 1. V Olešnici jich ale bylo 5. Mezi zemřelými a pohřbe -
nými na hřbitově u kostela Nejsvětější Trojice bylo sedm
prus kých vojáků a jeden rakouský. Dva Prušáci měli jako pří -
činu smrti označen tyfus, ostatní různá zranění. Při rušení hřbi -
tova počátkem 20. století byli pohřbení exhumováni a převe ze -
ni na vojenský hřbitov v Novém Bydžově. Počet exhumovaných
nesouhlasí s počtem pohřbených, zřejmě došlo k jejich dřívěj -
šímu přemístění. Vojenský hřbitov prošel v minulých letech
úpravami a padlým vojákům můžeme projevit úctu.

S povinnostmi volených zástupců obcí, se kterými se se-
tkávali po reformě veřejné správy v polovině století, jsem vás
seznámil jen letmo v příkladech, které si nekladou nárok na

úplnost. Někteří se s nimi vypořádávali jako odpovědní před-
stavitelé svých obcí, jiní se ke svým úkolům raději nehlásili.
K nim patřil i chlumecký starosta, zvolený v roce 1864, Okta -
vián Kinský. Ten své povinnosti zavrhl a raději odjel z města.
Všechny úkoly za něho museli plnit ostatní členové městské
rady, především první radní Leopold Čermák, měšťan a pošt-
mistr z čp. 56/I . Ten byl současně prvním zástupcem okres-

ního starosty Jana Zámiše. Při dalších volbách Oktavián Kin-
ský již raději nekandidoval, zřejmě měl dříve představu, že
starosta má ve městě na starosti pouze radovánky s měšťan -
skými ostrostřelci a snad šířit slávu chlumeckých parforzních
honů. Válka starostovi však přidala nové problémy, které
každého obecního představitele stály nemálo úsilí a jeho času.
Starostování v předminulém století nebyla placená funkce,
pouze přinášela nové povinnosti. Traduje se, že právě z této
doby pocházel ne zrovna přátelský vztah zámeckého pána
a Radnice. Různé spory se vršily jeden za druhým. Některé
stály za úsměv, jiné byly vážné. Věrnosti starostově zástupci
Čermákovi svému městu i Rakousku si všimli císařští úřední -
ci a jménem císaře mu byl v děkanském kostele udělen za
účasti široké veřejnosti, představitelů chlumeckých spolků,
ostrostřelců, zpěváckého spolku Klicpera 11. listopadu 1866
zlatý záslužný kříž. Ještě dnes můžeme panu Čermákovi vzdát
hold a poděkovat za to, že Chlumcem prošla vojska jen s „ma -
lými škodami“. Zastupitelský okres nahradil v síti rakouské
veřejné správy malé správní okresy, které zpravidla po dvou
sloučil v tzv. okresy politické. Jejich představitelem byl okres-
ní hejtman. Posledním chlumeckým přednostou byl krátce
Alois Pokorný. Jak psal dobový tisk, válka skončila, krajem
se šířilo ticho, smutek a strach…

Chlumecký okresní úřad musel plnit řadu vojenských po -
vinností. Zajišťoval odvody či nábor koní. V roce 1866 se mě -
ly odvody branců uskutečnit vedle jarního termínu také na
podzim, ale nakonec se podzimní odvody nekonaly. V říjnu
naopak armáda prováděla v Novém Bydžově, Hradci Králo-
vé a Pardubicích dražbu vysloužilých koní. Tisíce jich vojnu
nepřežily, stovky byly na prodej.

Však koně to měli v minulých válkách nejhorší. Básník
našeho mládí Fráňa Šrámek pro nás nenapsal jen láskyplný
Splav, ale své vyznání napsal také v několika básních koním.
Protiválečným vzkazem je jeho Raport (více než osmdesátile -
tý Josef Vosáhlo báseň recituje zpaměti dodnes). Zkusme jen
několik veršů s ním, když básník ukazuje na hrůzy války vy-
volané bezhlavými: a on… kůň…což byl vinen čím?

Hlásím, pane hejtmane,
že se mi zdál sen
vojna byla a já ležel
v poli zastřelen;
a zrovna u mne váš kůň taky pad,
nám přáno bylo spolu umírat,
to z boží vůle jen.
…
Hlásím, pane hejtmane,
a já to musím říct:
tož, člověk rád jde, člověk musí jít,
když pán chce smrti vstříc –
však koní šetřte, prosím tisíckrát,
to dobytče se strašně umí ptát,
proč nesmí žíti víc… 

Přání olešnického představeného, aby nás Pán Bůh od dal -
ších válek ochránil, se nenaplnilo. Naopak. Minulé století při -
neslo války daleko horší. Pokud válečné ztráty dosahovaly dříve
statisíců padlých vojáků, desetitisíce koní, v minulém století
to byly již miliony padlých... Jejich památníky najdeme i na
Chlumecku.                                                              -ijv-

Pan Bůh nás více chraň nepřátel se dočkat … (ze zápisu
vo lešnického představeného Matěje Klubce)

Po skončení hradecké bitvy Prušáci směřovali stejně jako
domácí armáda přes Olomouc a Bratislavu na Vídeň. Pruský
král rozhodl, aby se vrátili. Zatímco hlavní armádní části smě -
rovaly od hradecké pevnosti k Vídni, malá část Prušáků pocho -
dovala ku Praze. A někteří pochodovali také přes Chlumec.
Obce byly pověřeny, aby vojákům připravily hladký průchod
a podle jejich požadavků ubytování a stravování pro vojáky,
krmení a ustájení pro koně, případně ležení pro vojenské sou -
části. Po chlumecké císařské silnici směřovaly také vojenské
konvoje se zraněnými vojáky do pražských nemocnic. Také
pro ně muselo město zajistit stravování, krmení, případně no -
vé přípřeže. Nechanický starosta na příklad 30. července 1866
poslal chlumeckému přípis: „Zejtra 31. července přijede z Ne -
chanic do Chlumce 70 raněných vojáků, kteří po krátkém odpo -
činku do Prahy pokračovat budou.“ Město pro ně mělo připra -
vit oběd. V úřední příloze je uveden seznam dárců občerstvení:
Kinský 6, Daněk 4, atd. Císař pán a jeho erár za tyto služby
poskytoval drobné náhrady. Ubytování pro důstojníka včetně
stravy činilo například 1 zl. 50 krejcarů, za vojína 50 krejcarů,
za 1kg masa 24 krejcarů. Pro doplnění uvedu, že pan učitel
Laňár měl roční služné 300 zl., ale ostatní podučitelé sotva

50 zl. Městský tajemník 300 zl., důchodní 500 zl. a městský
lékař dostával za své služby 150 zl. K ostatnímu příjmu si
musel přijít jinde. Při průchodu nepřátelského vojska mezi
17.–20. srpnem bylo spotřebováno necelých 750 kg masa.
Jednotlivé náhrady byly odčítány z náhrad na ubytování je-
jich poskytovatelům ve prospěch řezníků. Obdobně to bylo
za krmení pro koně, seno, oves atd. Město pořizovalo sezna-
my poskytovatelů služeb, aby jim jednou mohly být dány ná-
hrady. Podmínkou pro poskytnutí služby bylo předání pouka -
zu potvrzeného purkmistrovským úřadem. Na ubytování, na
stravu atd. Následně byly stanoveny komise, které prověřo-
valy správnost výkazů. Jak bylo složité oklamat vojenské úřa-
dy, ponechám na vašem zvážení. Komisi měla městská rada,
okres i vojenští páni. Někdo dopadl lépe, na jiného se dosta -
lo méně. Výplaty a jejich prověřování se vlekly po několik dal -
ších let. Jedním z termínů prověřování válečných škod byl na -
příklad 9. únor 1867.

Pomůže erár hladovějícímu městu?
V srpnu 1868 odešel z purkmistrovského úřadu dopis okres -

nímu hejtmanovi do Nového Bydžova (správní okres v Chlum -
ci byl ve stejném roce reformou zrušen) se žádostí o pomoc
ze státních prostředků s tímto zdůvodněním: „Následkem vál -
ky 1866 nastala bída, která naše město již tři roky stíhá. Ško -
dy z války dílem na polích, dílem vyživováním nepřátelského
vojska a silnými rekvizicemi, přičemž jen nepatrná částka na -
hrazena byla. Panuje sucho.“ Jakou a zda vůbec měla žádost
odezvu nevím. A město opravdu šetřilo. Dokonce i hnůj ze-

Chlumec nad Cidlinou 
pøed 150 léty (3)

Nařízení od c.k. prezidia místodržitelstva c.k. zemského
generálního velitelství k odvodu koní v roce 1859

(z Chlumecka jich bylo 48). 
Odvody byly v Chlumci i pro Královoměstský okres 

Georg Bleibtreu Bitva u Hradce Králové (obraz 1868)
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z popudu pražského místodržitelství, písemně vyzval starosty
a místní školní rady, aby učitelům služné vypláceli řádně, ne -
jen ve stanovené výši, ale také termínech. Školní rady získaly
v novém zákoně významné postavení nejen při hmotném za -
jišťování chodu školy, ale také personálním obsazování učitel -
ských míst. Starostlivým předsedou nově zřízené místní škol-
ní rady v této době byl lékárník Jan Šerks. Vynikal nejen péčí
o chod školy, ale staral se také o žáky a jejich výbavu. Bohatý
výčet darovaného ošacení jsem uvedl v pátém čísle Chlumec -
kých listů. Patronem školy byl ještě z doby církevní správy
hraběcí rod Kinských a také v těchto letech zásoboval školu
dřevem ze svých lesů na topení. Mnozí školáci se ohřáli jen
ve škole, i když i v zimě často chyběli. Radnice musela z pod-
nětu okresní školní rady a okresního hejtmana s rodiči řešit
důvody, proč neposílají děti do školy, a při větší neúčasti je
dokonce pokutovat. Mnoho to však nepomáhalo, když rodi -
če často neměli ani na úhradu školného, které v této době ješ -
tě bylo pro majetné povinné. V archivu jsem našel dopis zří-
zence místního okresního soudu Bedřicha Orta, který žádal
o osvobození od placení školného. Psal, že je otcem čtyř ne-
zaopatřených dětí a jeho služné činí 250 zlatých ročně. Kolik
místních rodičů ani takový příjem nemělo? Obdobné žádosti
nebyly žádnou výjimkou. Anna Šafránková zase píše, že je na
ni vyžadována úhrada školného, ačkoliv syn pro tělesné ne-
duhy školu vůbec nemůže navštěvovat. Škole chyběly peníze
na materiální vybavení, nedostávalo se dostatečně ani na služ -
né učitelům. Přesto dva z nich si vysloužili mimořádné posta -
vení a zápisy do dějin města: Josef Vokrouhlecký a jeho nástup -
ce Václav Laňar. K jejich veřejné činnosti možná městská rada
přihlížela i při výplatě služného. V šedesátých letech byla
škola rozšířena o jednu třídu, měla jich po přístavbě pět. Při
slavnosti v roce 1863 byly posvěceny barevně vyvedené so-
šky ve výklencích v průčelí školy, jak jsou patrné na fotografii.
Hlavní náklad prý nesl Oktavián Kinský, ale potom již přišla
válka s Pruskem, která vyprázdnila městskou pokladnu, a ta -
ké přiškolené obce dlužily své podíly na školu. Na počátku
platnosti nového zákona například dlužila lučická obec té-
měř 8 zl., Levín 3 zl. V roce 1872 činily školní náklady v pů-
sobnosti okresní školní rady necelých 45 000 zl., v rozpočtu
na jejich pokrytí chybělo něco přes 26 000 zl. Schodek byl ře -
šen 13% přirážkou k místním přímým daním. Co jiného by ste
očekávali, když z pražského místodržitelství poslali jako zá-
platu jen několik procent. Vidíte, že školy se potýkaly dříve
ještě s většími nedostatky peněz, než tomu je nyní. Na opako -
vané žádosti místní školní rady až v roce 1872 povolila okres -
ní školní rada vybílit školní místnosti, opravu kamen a oken,
když řemeslníci budou vybráni v dražbě.

Abychom ale nezapomněli na učitelské služné. Přikládám
velmi úhledný dopis chlumeckého učitele Václava Adamce,
který 30. října 1870 slavné městské radě sděluje, že za 150 zla -
tých učitelem být nemůže, neboť každý čeledín má více. Při
porovnávání učitelského služného se služným soudního sluhy
Orta protestoval zřejmě oprávněně. Služné městského taje -
mníka v první polovině šedesátých let činilo asi 300 zl. V této
době asi ve školách nebyl naplněn nový zákon, který stano vil
výši učitelského služného současně s příkazem, aby výplata
byla prováděna měsíčně předem. V chlumecké školní kronice
je zapsáno, že výše služného má činit v obcích I. třídy 600 zl.,
ve II. třídě 500 zl. s navyšujícími příspěvky 10 % po pětileté
službě. Služné podučitelů bylo stanoveno ve výši 70 % služné -

ho učitele. Chlumecká škola byla zařazena do II. třídy obec-
ných škol. Řídící učitel měl stanovené služné ve výši 500 zl.,
celkový přídavek za víceletou službu činil 50 zl. a přídavek
za řízení školy činil 200 zl. Úhrnem 750 zl. To v dané době
by la velmi slušná odměna, kterou pobíral Josef Vokrouhlec-
ký. Druhý učitel Václav Laňar měl celkem 550 zl. a poduči-
telé Václav Adamec, Josef Marek a Jan Votava měli stanove -
no služ né ve výši 350 zl. Zákonem bylo stanoveno vybírat
učitele kon kursem. Václav Adamec přišel na chlumeckou ško -
lu z poduči telského místa v Žiželicích koncem října 1867.
A jak to dopadlo? Zvýšení služného na něho zřejmě nezapů -
sobilo, vzdal se podučitelského místa a z Chlumce odešel kon -
cem roku do Prahy s neznámým posláním.

Slovo podučitel pro nás možná má ponižující nádech, ale
uvedený termín pochází ze zákona o pravidlech vyučování
v obecných školách. Ve školském dávnověku měla škola jed-
noho učitele a několik pomocníků. Od poloviny 19. století byl
termín učitelský pomocník nahrazen termínem podučitel. Roz -
díl mezi učitelem a podučitelem byl především ve výši služ -
ného, když učitel byl správcem školy. Později se z podučitelů
stali učitelé II. třídy a z původních učitelů učitelé I. třídy, pro
správce školy se užíval termín nadučitel a počátkem 20. sto-
letí řídící učitel. 

Konec učitelského protestu z roku 1870 již známe, jak to
dopadne s protestem nazvaným Konec levných učitelů, ne-
bo zda paní ministryně bude i nadále vídána v modrém trič-
ku se stejným nápisem, teprve uvidíme.

Z denního tisku, školních kronik, 
archiválií v SOkA v Hradci Králové vybral              -ijv-
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Možná, že jste si v květnu všimli ministryně školství v mo -
drém tričku s nápisem Konec levných učitelů. Učitelské od-
bory vyhlásily požadavek na zvýšení učitelských platů a sou-
časná ministryně, stejně jako všichni předchozí, se na vlně
populizmu přihlásila na jejich stranu. Je to tak správně, kaž-
dý ministr má „kopat za své ovečky“, jen kdyby to nebylo za
čá ru. Sednout si s učiteli a tvrdit, že se s jejich požadavkem
zto tožňuje, nestačí, protože i další ministři by chtěli dosáhnout
pro svá odvětví také nejvyšších odměn. Měli by se nejprve do -
hodnout, na co rozpočet stačí, a dostane-li se také na mate -
riální vybavení škol, nemocnic, investice a další výdaje a tepr -
ve potom vyhlašovat líbivá gesta.

Stejně a ještě větší nároky si kladou lékaři, řidiči autobu -
sů a další. Více by měli dostat i kováři, soustružníci, prodavač -
ky. Kdo z nás by nechtěl větší plat, než má? 

Ale zanechme filozofování. Trochu zalistuji ve starých kro -
nikách, abychom našli, že učitelé a školy vůbec to neměli se
svým služným a rozpočty ani v minulosti snadné a museli se
o ně prát. Až v letech 1868 a 1869 byly vydány dva nové říšské
školské zákony, tzv. Hasnerovy, které vedle zrušení církevního
dohledu nad vyučováním (mimo náboženství), povinné škol-
ní docházky do 14 let věku, zavedly také kvalitnější učitelské
vzdělávání a druhý zákon také stanovil ekonomické a sociál -
ní zabezpečení učitelů. Leopold Hasner, na svou dobu po-
krokový právník a univerzitní profesor, který získal vysoko-
školské vzdělání na pražské Karlo-Ferdinandově univerzitě,
byl v době vydání zákona ministrem vyučování Předlitavska.
První školský zákon, který pocházel od královny Marie Tere -
zie, zavedl šestileté všeobecné vzdělávání dětí v Rakousku:
Uči telé však často sami mnoho vzdělaní nebyli, školy byly pod
kuratelou církve a služné učitelů bylo ponecháno na vůli míst -
ních far, obecních rad, darech farníků a školném. Doba, do
kte ré patří můj příběh, je již ovlivněna revolučními událostmi
1848, zrušením absolutismu 1860, prusko-rakouskou válkou
1866 a dualistickým rozdělením monarchie na Rakousko-Uher -

sko. Po roce 1869 byl zaveden dvojkolejný školský systém.
Povinnou školní docházku mohli žáci absolvovat v osmileté
měšťance, pětileté obecné + tříleté měšťance, nebo celé vzdě -
lání v osmileté obecné škole. Měšťanka, nebo obecná škola
poskytovaly relativně ukončené vzdělání a pro odlišný obsah
nebylo možné přestoupit do vyšších ročníků středních škol.
Dvojkolejný školský systém v podstatě přežil až do roku 1948.
Ke změně došlo zákonem o jednotném školství prosazova-
ném profesorem Zdeňkem Nejedlým, který zbytečně sklízel po
revoluční změně 1989 výsměch. Jeho zákon patřil ve školství
k nejprogresivnějším.

Vraťme se však do poválečných šedesátých let 19. století.
Hasnerovy školské zákony, přes svou pokrokovost, se nesetká -
valy s příznivým ohlasem. Obce na rozvoj škol neměly peníze,
řemeslníci s povinnou školní docházkou ztráceli levnou pra-
covní sílu a církev, která při řízení a směrování škol ztrácela
svůj vliv, také proti prvnímu z obou vystupovala cestou míst-
ních far. Se vším popsaným se setkávali chlumečtí měšťané
a zejména místní radní. Městská pokladna byla opravdu prázd -
ná, jak se přesvědčila po podaných žádostech o dotaci kon-
trola z okresního úřadu i okresního hejtmanství. Radnice při -
tom měla vedle školy a plnění nového školského zákona tolik
dalších povinností! Nejednou proto chyběly zlaťáky na vý-
platu služného učitelům, ale i dalším obecním služebníkům.
A nebylo tomu tak jen v Chlumci. Okresní hejtman, zřejmě

Aktuálně z historie, 
aneb Konec levných učitelù

Chlumecká obecná škola, ve které koncem šedesátých let
působil nespokojený učitel Václav Adamec. V roce 1863
zde krátce působil pozdější hudební skladatel Jan Malát

Dopis učitele Václava Adamce, kterým vyjadřuje nesouhlas
se svým služným na chlumecké obecné škole

Inzerce
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Dvacátý první červen je obvykle dnem,
kdy Slunce má vůči světovému rovníku
na severní polokouli Země největší de-
klinaci, nastává letní slunovrat a přichá -
zí léto. Nejinak tomu astronomicky bylo
i v roce 1621. Přesto se však tento první
letní den toho roku nesmazatelně za-
psal do české historie událostí, která si -
lou hloubky národní i lidské poroby
by la jednou z největších tragedií našich
dě jin. Na samém prahu léta toho roku
na Staroměstském náměstí v Praze vy-
hasly životy některých bělohorských vlas -
tenců. Dne 21. června 1621 se ko -
na la poprava 27 českých pánů.

Tato událost představovala nebýva-
le hluboce tragickou a krutou dohru za
událostmi iniciovanými pražskou defe-
nestrací 23. 5. 1618, jež vygradovaly
8. 11. 1620 porážkou stavovských vojsk
v bitvě na Bílé hoře u Prahy. 

Bezprostředně po bělohorské bitvě
šlo o to, aby byli potrestáni hlavní vůdci
českého stavovského povstání a aby byl
český národ připraven o své nejpřed -
něj ší muže a celkově zastrašen. Dne
17. února 1621 byl v Praze rozšířen pa -
tent vyzývající politické uprchlíky, aby
se do šesti týdnů přihlásili k hrdelnímu
procesu. Hledaní se překvapivě většinou
na výzvu sami přihlásili, pouze tři z nich
se pokusili utéct. Zadrženo bylo celkem
61 osob, které byly drženy ve vězení v Bí -
lé věži na Hradě. Soud s nimi trval od
20. února do 29. března 1621. Předse-
dou soudního tribunálu byl tehdejší krá -
lovský místodržící Karel z Lichtenštej-
na, jeho zástupcem Adam z Valdštejna
(strýc Albrechta z Valdštejna), zbytek
sou du tvořili úředníci. Soudní proces se
neřídil platným zemským právem, ale
císařskými směrnicemi a senát nesměl
dát slovo obhajobě. Vyslýchání probíha -
lo jednotlivě a každý z vězňů musel od-
povědět na 236 otázek. Chování obvi-
něných bylo rozličné, někteří si stáli za
tím, že jednali v zájmu blaha českého
li du, někteří se zdrceně přiznali k vele-
zradě, jiní se dokonce snažili vykroutit
a prosili o milost císaře, jiní se prostě
sou du vysmívali. V případech, kdy císař
nebyl s některými výslechy spokojen,
nařídil tyto zopakovat s použitím práva
útrpného. K obvinění stačil výrok soudu,

že vina je všem „obecně známa“. Tribu-
nál dal prostor i nepřejícím katolíkům,
kteří prahli po pomstě a udáními tedy
nešetřili. Královský prokurátor podal
2. dubna žalobu a 5. dubna 1621 již vi -
sely rozsudky na šibenicích pražských
měst. Odsouzeni byli nakonec přední
před stavitelé povstání, u některých byl
rozsudek zmírněn, u někoho naprosto
zrušen. Tak se nakonec dospělo ke ko-
nečnému verdiktu o vyřčení 27 trestů
smrti (22 Čechů, 5 Němců).

Rozsudek soudu byl poslán do Víd-
ně císaři Ferdinandovi II., aby ho potvr -
dil, ten po noci údajně plné úzkosti jej
podepsal, oficiálně byl odsouzeným pře -
čten 19. června 1621. Bylo to bezprece -
dentní rozhodnutí pro šokující, úděsné
a hrozivé představení, které mělo svou
hrůzností dokázat tehdejší Evropě, že
Habsburkové se nenechají zastrašit ja-
kýmkoliv, a tedy ani stavovským povstá-
ním a žádná protestantská vzpoura
nemůže ohrozit jejich autoritu ani sílu
vlády na českém trůně. Také případná
poten ciální opozice měla být důrazně
odraze na od další formy odboje či pro -
testu.

V den výkonu rozsudků odsouzení
přicházeli z vnitra Staroměstské radni-
ce a za rohem její věže potom vystoupi -
li na dřevěné pódium cca dvacet kroků
dlouhé i široké, potažené černým suk-
nem. Brány města byly časně ráno uza-
vřeny, na náměstí se shromáždily tisíce
zvědavců pod dohledem císařského voj -
ska vedeného generálem Albrechtem
z Valdštejna. Toto děsivě otřesné „krva-
vé divadlo“ trvalo celkem čtyři hodiny,
od páté do deváté ranní. Jediným vyko-
navatelem každého z jednotlivých orte lů
byl kat Jan Mydlář. Vírou byl utrakvis ta,
a proto před popravou nechal odsouze -
né pomodlit v souladu s jejich vírou, což
každého mělo vnitřně posílit a smířit
s Bohem na cestě poslední.

Deset urozených pánů šlechtického
stavu, a navíc ještě dva měšťané, byli se -
tnuti postupně čtyřmi popravčími meči
a zbývajících patnáct měšťanů bylo obě -
šeno buď na břevně vystrčeném z okna
v patře Staroměstské radnice, anebo na
šibenici, která stála o nějakých třicet až
čtyřicet kroků dále od popravčího pó-

dia směrem severním (z dnešního po -
hle du zhruba v místech, kde ústí Paříž -
ská ulice do náměstí).

Mistr popravčí měl podle rozsudku
za povinnost těla několika předních vůd -
ců povstání, kteří byli odsouzeni ke stě-
tí mečem, ještě rozčtvrtit a pak je se
svými „holomky“ rozvěsit všem pro vý-
strahu na šibenicích nebo pranýřích na
ryncích Koňském, Dobytčím, Staroměst -
ském a Malostranském. Ani to však císa -
ři Ferdinandu II. nestačilo. Všech dva-
náct hlav největších provinilců, tří českých
pánů, Jáchyma Ondřeje Šlika, Václava
Budovce z Budova a Kryštofa Haranta
z Polžic a Bezdružic, sedmi rytířů a ta-
ké hlavy dvou měšťanů, právníka Jiřího
Hauenschilda z Fürstenfeldu a lékaře
Jana Jesenského, bylo potupně veřejně
vystaveno na východní a západní straně
horního ochozu Staroměstské mostec-
ké věže. Téměř po roce, dne 9. 5. 1622,
vyhověl císař Ferdinand II. prosbě hra-
běnky Šlikové a povolil vydat hlavu po-
praveného manžela, aby ji mohla důs-
tojně uložit do hrobu k pohřbenému
tělu. Všech zbývajících jedenáct hlav však
dál trčelo z horního ochozu Staroměst -
ské mostecké věže vystaveno rozmarům
počasí a zvolna tam zahnívalo v drátě-
ných koších na železných prutech až do
vpádu saského vojska v listopadu 1631,
poté byly sejmuty a se všemi poctami
uloženy v Týnském chrámu (v květnu
1632 při převzetí moci císařskými úřed -
níky však odsud záhadně zmizely).

K osudu pozůstalých dlužno pozna -
menat, že většina rodin byla zruinována
konfiskacemi majetku, manželky popra -
vených strávily zbytek života v bídných
poměrech doma nebo v exilu, některé se
znovu vdaly, či dokonce konvertovaly ke
katolictví. Ostatní členové rodů se v prů -
běhu let angažovali převážně vojensky
nebo politicky po Evropě. O dceru dok -
tora Jessenia Julii se postaral kazatel od
kostela Salvátora, německý mistr David
Lippach.

Místo popravy a vyhaslé životy při-
pomíná pamětní deska na zdi radnice
a 27 křížů v chodníkové dlažbě, které
vyznačují prostor, kde stálo popraviště.
Původní pódium po rozebrání získal
klášter milosrdných bratří v Praze.

21. června 1621 (395)   
11. června 1881 (135)

Inzerce
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Dne 14. června 2016 
se v plné tělesné i duševní svěžesti 

dožila významného životního jubilea 
95 let 

paní Marie LEHKÁ. 

Hodně zdraví a spokojenosti 
přeje rodina.

Dne 23. června 2016
uplynul 1 rok od úmrtí

pana Ladislava MAHRA.

S láskou vzpomínají 
rodiče a bratr Martin s rodinou.

     Utichlo srdce, zůstal jen žal,
     ten, kdo tě miloval, vzpomíná dál.

Dne 2. června 2016 
uplynulo 10 let od úmrtí

paní Jiřiny KAKRDOVÉ 
(roz. Končické).

S láskou vzpomínají 
manžel s dětmi a sourozenci.

           Odešel, jak si osud přál, 
           ale v našich srdcích žije dál.

Dne 25. června 2016 
vzpomeneme 2. výročí úmrtí 

Marka BRZÁKA.

Vzpomínají rodiče, bratr a sestra.

Další červnové výročí již není tak
děsivé, je spojeno s Národním divad-
lem v Praze, které je jednou z nej-
významnějších staveb v naší zemi, jak
z hlediska národně-kulturního, historic -
kého, tak i z hlediska architektonické-
ho. Přesto v průběhu jeho zrodu také
došlo k historicky smutné události, kte-
rá se dotkla celého národa. 

29. ledna 1845 předložil František
Palacký stavovskému výboru českého
sně mu. „Privilej na vystavění, zařízení,
vydržování a řízení samostatného české -
ho divadla.“ V dubnu 1851 vydal Sbor
pro zřízení českého národního divadla
v Praze první veřejné provolání k zaháje -
ní všelidových národních sbírek. Národ -
ní sbírka, však nebyla hlavním zdrojem
financování stavby Národního divadla,
většinu prostředků poskytlo Rakouské
císařství, později Království a země v Říš -
ské radě zastoupené a Země svaté Ště-
pánské koruny uherské (Rakousko-Uher -
sko), osobně se angažoval i císař a také
ruský car, česká šlechta a řada vlaste-
neckých spolků a sdružení. 

V roce 1853 byl zakoupen pozemek
pro stavbu. V roce 1862 byla zahájena

stavba Prozatímního divadla, které by-
lo dokončeno za šest měsíců a otevřeno
18. listopadu 1862. Roku 1865 skupi-
na kolem Sladkovského, Tyrše, Nerudy
a Hálka vyzvala tehdy třiatřicetiletého
profesora pozemního stavitelství na praž -
ské technice, architekta Josefa Zítka,
aby vypracoval návrh Národního divad-
la. V dodatečném konkurzu pak právě
tento návrh zvítězil. Národní divadlo mě -
lo být postaveno proti Pražskému hradu.
Roku 1867 začaly práce na staveništi, do -
ba výstavby odpovídala jak monumen-
tálnosti budovy, tak i zvýšeným finanč-
ním nákladům v jejím průběhu. Stavělo
se z domácích materiálů a domácími
silami. Dne 16. května 1867 se konala
veřejná slavnost pokládání základního
kamene (spíše kamenů) za veliké účasti
lidu – asi 100 až 150 tisíc osob. V Pro-
zatímním divadle byla uvedena opera
„Dalibor“. Roku 1870 dosáhla stavba
úrovně Ferdinandovy třídy (dnes Národ -
ní) a roku 1877 byla budova zastřešena.
Soutěže na výzdobu budovy, probíhaly
v roce 1873, se zaměřením na novore-
nesanční koncepci budovy a s inspirací
pro slovanskou mytologii, české dějiny

a „Rukopisy“. Na výtvarné výzdobě di-
vadla se podíleli nejvýznačnější umělci
té doby.

Národní divadlo bylo poprvé otevře -
no 11. června 1881 na počest ná vště -
vy korunního prince Rudolfa Habsbur-
sko-Lotrinského premiérou Smetanovy
Libuše, komponované pro tuto příleži-
tost. Odehrálo se v něm ještě jejích dal-
ších jedenáct představení, než byla bu-
dova uzavřena pro dokončovací práce.
Při nich, 12. srpna 1881, došlo k po -
žáru, který zničil měděnou kupoli,
hlediště, oponu od Františka Ženíš -
ka i jeviště divadla. „Dvanáctý srpen
roku jednaosmdesátého – požár Ná-
rodního divadla! Bylo to pátek, nejčer-
nější pátek našeho novodobého života
národního. K nám na venkov došla zprá -
va o tom teprve v sobotu o polednách
a podnes vidím svého otce, jak hlavu
ve dlaních seděl zdrcen u stolu, a ma-
minka jak v koutku plakala.“ Jaroslav
Kvapil, básník dramatik, překladatel, li -
bretista a režisér.

„Bylo to v pátek, v pozdní odpoled-
ne. Šli jsme s tatínkem na obvyklou pro -
cházku přes Újezd k řetězovému mos-

tu. Noviny byly i dnes, jako denně, plny
radostných zpráv: ‚Velký svátek české-
ho národa se blíží. Stavba Národního
divadla před dokončením! Množství při -
hlášek krojovaných spolků z celé naší
vlasti. Osm Uměn, dílo malíře Františka
Ženíška, už zdobí strop hlediště! So-
chař Schnirch pracuje na trigách!‘ Zů-
stali jsme stát na mostě a hleděli na
vznosnou budovu na břehu řeky. Co se
děje? Zpod střechy vystupovaly obláčky
kouře. Lidé si na ně znepokojeně uka-
zovali.

„To nic není,“ usmál se tatínek. „To
jsou klempíři, svářejí plech a upevňují
hromosvod“. „To není možné“, ozval se
hlas vedle nás. „Tolik kouře, jen se po-
dívejte“. Opravdu, kouře bylo nápadně
mnoho. Vtom se přihnala skupina lidí
v pracovním obleku. Dělníci ze Smícho -
va. Zahlédli kouř nad divadlem. Zdálo
se jim, že vyšlehl i nízký plamen. Necha -
li práce a hnali se na pomoc. Z galerie
proti Prozatímnímu divadlu vyrazil sloup
kouře. Vedle báně vyšlehl plamen. A už
se valil hustý dým i z báně na straně
k mostu. Už nemohlo být pochyb. „Ho -
ří – Národní divadlo hoří!“

Najednou byl most plný lidí. „Rych-
le – zavolejte hasiče!“ Celý houf se roz-
běhl k automatům hasičské stanice, ale
v okamžiku byli zpátky. Automaty ne-
fungují! „Dělejte něco – divadlo shoří!“

Ale co dělat? Nikdo nevěděl.
Ozval se hlasitý zoufalý nářek a na -

stal neslýchaný zmatek. Autor Vladimír
Kovářík, v knize Staropražské romance.

Příčinou požáru byla neopatrnost
děl níků dokončujících pomocné práce
na hromosvodu. 

Při požáru se všechno, co mohlo být
špatné, spojilo dohromady a spiklo pro -
ti osudu Národního divadla. 

Velká část pražských hasičů byla od -
poledne na pohřbu bývalého kolegy, což
zřejmě způsobilo, že rychlost jejich reak -
ce nebyla taková jako jindy. Požár, po
návratu na strážnici, však ještě nahlá-
šen nebyl, stalo se tak asi až za hodinu
z požárního automatu. Na tento auto-
matový signál hasiči ale nevyjeli, tak by-
lo dříve nařízeno městskou radou.

Nastal problém i s vodou. Když ješ-
tě hořelo jen na střeše, do divadla při-
spěchal autor plánů na vodovodní po-
trubí Ing. Zelený, jenže kropicí zařízení
po chvíli selhalo. Stav vody v nádrži na
Karlově, odkud byly napájeny hydranty
Národního divadla, poklesl z 5,5 na 3,5
metru. Shodou okolností den před tím
velká roura novomlýnského vodovodu
praskla. Stav vody údajně byl v té chvíli
nejnižší za celých předchozích sto let.
Navíc montér vodovodu v prvním zmat -
ku otevřel zbytečně všech dvanáct hy-
drantů a tím vyplýtval vodu na samém
počátku.

Nepodařilo se spustit ani železnou
oponu, byla uzavřena na klíč a připou-
tána řetězy, aby nespadla na štukatéry.

„Nebylo ani jediné hradby, u které
by se byl musil požár zastaviti, nebylo
také vody a nebylo konečně ani včas-
né pomoci ze strany městského sboru

hasičského.“ Hasiči, kteří později přije-
li, mo hli zachránit jen málo, vlastně jen
několik okrajových místností a budovu
Pro zatímního divadla. Co se dalo zachrá -
nit, sedadla, volná umělecká díla, kulisy,
vynesli dobrovolníci, kteří dorazili, ještě
před příchodem hasičů, především Pod -
skaláci, ti byli mezi prvními.

Požár byl pochopen jako „celonárod -
ní katastrofa“ a vyvolal obrovské od-
hodlání pro nové sbírky. Od 13. 11. do
31. 12. 1882 bylo na obnovu Národní-
ho divadla vybráno od všech vrstev oby -
vatelstva 1 173 351 zlatých. 

Obnovu budovy dokončil Zítkův žák,
prof. arch. Josef Schulz, došlo k propo-
jení s objektem Prozatímního divadla
(zadní trakt jeviště). Národní divadlo
bylo definitivně otevřeno 18. 11.
1883, opět představením opery Libuše.

Divadlo je 26 m vysoké, nad hlediš-
těm visí dvě tuny těžký lustr široký 3 me -
try a dlouhý 5,5 metrů, má 260 lampiček.
Mezi jevištěm a hledištěm jsou 3 opony.
Železná opona pro případ požáru, dru-
há opona namalována Vojtěchem Hy-
naisem oslavuje obětavost českého náro -
da při budování Národního divadla a třetí
opona je z červeného, sametu a rozta-
huje se ručně. Portál zdobí nápis „Ná-
rod sobě“, který vystihuje spolu s Hynai -
sovou oponou sílu nadšení veškerého
lidu při účasti na sbírkách pro výstavbu
a hlavně obnovu budovy. Střešní kon-
strukce je pokryta břidlicí.

       Holík František,
       s použitím internetových zdrojů

Inzerce
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Matyáš Ondra
Lucie Kárníková
Sára Hajská
Jan Kindl

Vítek Hron
Vendula Majerová
Gita Čiháková

Narozené děti s trvalým bydlištěm v Chlumci n. C.

Stáša Synková                        71 let
Vlasta Myšáková                     87 let
Vladimír Voborník                  51 let
Oldřiška Nešporová               82 let
Jindřich Rásl                           93 let
Amálie Špičková                    92 let

Alena Klingerová                    87 let
Zdenka Roudná                      91 let
Dana Vítková                          52 let

Za evidenci obyvatel Ivana Fölklová

Odešli z našich øad
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21. 5. 2016
Jan Kučera                              Kolín
Kateřina Jebavá                      Kolín

Sňatek uzavøený v penzionu Alwin

3. 6. 2016
Jakub Šenk                             Kobylice
Martina Bašková                    Lužec nad Cidlinou

4. 6. 2016
Miroslav Zeman                      Pardubice
Pavlína Marková                     Pardubice

Michal Šír                                Jičín
Monika Šádková                     Nový Bydžov

Jan Štamberg                          Pardubice
Monika Vavříčková                 Rosice

Za matriku Ivona Uchytilová

4. 6. 2016
Lukáš Hovorka                       Hradec Králové
Pavla Vaníčková                     Mlékosrby

Jan Jaroměřský                       Kosice
Jana Schovancová                  Kosice

Sňatky uzavøené pøed zámeckou oranžerií

fotografie k článku na str. 17

Indiánská muzejní noc v Loretě

Sňatky uzavøené v mramorovém sále 
zámku Karlova koruna


